
JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. december 12-én Nagyváradon,

az Igazgatótanács ülésén
Jelen vannak: Csûry István helyettes püspök,

Kovács Zoltán fõgondnok, Csomay Árpád generális
direktor, Tolnay István világi fõjegyzõ, Szõnyi
Levente aljegyzõ, Varga Károly, Fülöp János,
Baracsi Levente, Fazakas Sándor, Oláh Mihály,
Sipos László és Kovács Gyula lelkészi jellegû, Csûry
Miklós, dr. Székelyszentmiklósi István, dr. Kovács
Béla, Halász György, Fiók Imre, Koszorús István,
dr. Vajda Sándor, Kovács Jenõ és Török Ferenc világi
igazgatótanácsosok; Gellén Sándor lelkészi póttag,
Venter Miklós világi póttag; valamint tanácskozási
joggal: Forró László közigazgatási, Salánki Lóránt
gazdasági, Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadó-
tanácsos, Szûcs Éva katekétikai osztályvezetõ, Tokár
Sándor, a teológiai ifjúság képviselõje.

Távolmaradásukat igazolták: Sipos Miklós
esperes, Püsök Sándor Csaba, ifj. Tolnay István,
Tasnádi András, dr. Zalatnay István, Földesy Márta,
Máthé Edith, Lucza István, Geréb Miklós, László
Kálmán, Antal János, dr. Anca Tibor.

Nem indokolták távolmaradásukat: Csapó
Ernõ, Pénzes Lajos, Mihály István, Czaholi Tibor,
ifj. Pataki Károly, Elekes Gyula, Fodor Lajos, Major
Andrea, Bara Csaba, dr. Geréb Zsolt, Vetési László.

Csomay Árpád generális direktor a Zsolt
119,81.105.113-114 versei alapján tartott igehirde-
tését követõen Csûry István helyettes püspök üdvöz-
li az ülés résztvevõit, és köszönetet mond az igehir-
detési szolgálatért.

Szám: 43/2008

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a jelenlevõket. Megállapítja, hogy 33
szavazójogosult igazgatótanácsos közül 23 van jelen:
10 lelkészi és 13 világi. A tanácskozási joggal bírók
közül 5 tag van jelen.

Fentiek alapján Csûry István helyettes püspök
megállapítja, hogy az ülés, mely az 1503/2008-as
számú meghívó alapján szabályszerûen hivatott
össze, határozatképes. A jegyzõkönyv hitelesítésére
felkéri Kovács Gyula lelkészi és Venter Miklós
világi tagokat.

Szám: 44/2008

Tárgy: Napirend megállapítása

Csûry István helyettes püspök felkéri az
Igazgatótanács tagjait, hogy tegyenek javaslatokat a

napirend kiegészítésére. Igazgatótanács a követke-
zõkkel egészíti ki a meghívóban szereplõ napi-
rendet:

– teológiai ösztöndíjak kérdése – Salánki Lóránt
gazdasági elõadótanácsos

– PTI-hallgatók kérése – Tokár Sándor teoló-
giai hallgató

– zenei ügyek – Oláh Mihály zenei elõadó
– állásfoglalás az erdélyi kisebbségi egyházak

brüsszeli jószolgálati útjával kapcsolatban – Tõkés
László püspök, európai parlamenti képviselõ

Igazgatótanács a kiegészítésekkel együtt
elfogadja a napirendet.

Szám: 45/2008

Tárgy: Helyettes püspöki bejelentések –
elõterjeszti Csûry István helyettes püspök

Adventi idõben élünk, a várakozások, az elvárá-
sok világában. A sok nyomorúságot hordozó ember
elvárja az egyháztól, hogy megoldást kínáljon bajai-
nak orvoslására. Sokszor bûnbánattal kell megálla-
pítanunk, hogy magunk is segítségre szorult em-
berek vagyunk, akik tehetetlenek saját gondjainkkal
szemben, nemhogy másokon segítsünk. Jób köny-
vének bíztatását kell megszívlelnünk: „A nyomorú-
ságban vigasztal meg Isten”. A bajban is bizonyságot
kell tennünk Istenrõl, aki megsegít és kiment a ve-
szedelembõl – hangsúlyozza bevezetõjében a helyet-
tes püspök. Ezt követõen rétér a legutóbbi idõszak
fõbb eseményire:

– 2008. november 21-én Nagykárolyban került
sor a Közgyûlés õszi ünnepi ülésére. A jó szervezésért
ezúton is köszönetet mond a nagykárolyi egyház-
községeknek, Kovács Jenõ gondnok-polgármesternek.

– 2008. december 9–12 között került sor
Brüsszelben arra a nagyszabású Biblia-kiállításra,
amelyen egyházkerületünk is népes küldöttséggel
képviseltette magát. Magyar nyelvû bibliáink elju-
tottak Brüsszelbe, hogy ott mindenki megcsodálhas-
sa kincseinket.

– 2008. december elején látogatást tett Sólyom
László elnök úrnál, Szili Katalinnál, a magyar or-
szággyûlés elnökénél és Harrach Péternél, a Fidesz
képviselõjénél. Az erdélyi reformátusokat képvi-
selte, megköszönve az anyaország eddigi támogatá-
sait, a PKE akkreditálásában nyújtott segítséget. Ja-

vasolta, hogy a magyar parlament hozzon létre egy
olyan díjat vagy alapítványt, amely a szolgálatban
álló lelkipásztorokat díjazza, jutalmazza.

Tudomásul szolgál

Szám: 46/2008

Tárgy: Kisgyülekezetek gondjainak orvoslása –
elõterjeszti Forró László közigazgatási elõadó-
tanácsos

Forró László elõadótanácsos megemlíti, hogy a
2008 novemberi Közgyûlés jóváhagyta a lelkészi
kongruák arányos megfordítását a kisgyülekezetek ja-
vára. Ez a határozat 2009. január 1-jétõl érvénybe lép.

A kisgyülekezetek gondjainak orvoslására
számtalan pozitív példát találhatunk egyházmegyén-
ként. Nincs biztos recept a bajok gyógyítására, az
viszont tény, hogy a központosított segítségnyújtás
útja járhatatlan. Az eddigi tapasztalat azt mutatja,
hogy a „kollekta” összege mindig megakad egyház-
megyei szinten. Ezért minden segélyezést egyház-
megyei szinten kell megoldani.

Azt sem tartja megoldásnak, hogy a nagy-
gyülekezet mindig csak fizessen, támogasson, a kicsi
pedig csak a markát tartsa. Egységes és arányos
támogatási, gyûjtési rendszert kell kidolgozni. 

Forró László elõadótanácsos szerint jó lenne,
ha a lelkipásztorok tovább képeznék magukat, meg-
ismerkedhetnének más szakterületekkel is, fizeté-
süket kiegészíthetnék egyéb munkát vállalva – pl.
szociális munka stb.

Varga Károly lelkipásztor szerint a lelkipászto-
rok továbbtanulására, képesítésére van lehetõség.
De amennyiben a lelkészi szolgálat mellett más jel-
legû munkát is vállal, azt az Igazgatótanácsnak kel-
lene jóváhagynia.

Venter Miklós felhívja a figyelmet arra, hogy a
presbiterképzés is nagyon fontos. A Partiumi Ke-
resztyén Egyetemen távoktatásban lehetne szakot
indítani.

Kovács Jenõ a pályázatírásra hívja fel a figyel-
met. A jövõben ez lesz a legfõbb pénzforrás. A kis-
gyülekezet lelkésze – a kevesebb szolgálat miatt is –
tanuljon meg pályázatot írni, tegyen valamit a gyü-
lekezet fellendítéséért.

Csûry Miklós szerint az Igazgatótanács szabja
meg a lelkészi szolgálati minimumot. Azon felül ott
dolgozhasson a lelkész, ahol tud vagy akar. Egyház-
kerületünk pedig dolgozzon ki egy olyan fizetési
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alapot, amelybõl aztán egy algoritmus szerint támo-
gassák a kisgyülekezeteket.

Gellén Sándor lelkipásztor keserû szájízzel szá-
mol be saját gyülekezetének nehéz helyzetérõl. Sok
lelkész van hasonló helyzetben: nincs elég anyagi
forrás, ezért nincs megfelelõ fizetés a megfelelõ idõ-
ben, nincs lehetõség a templomot és a parókiát
felújítani. A lelkészi fizetések aránytalanok és igaz-
ságtalan az a helyzet, hogy egy fiatalabb lelkésznek
nagyobb a fizetése, mint neki, 13 év szolgálat után.

Tolnay István tanügyi elõadótanácsos ismer-
teti azokat a lehetõségeket, amelyek a tovább-
tanulást, a továbbképzést segítik. A lelkipásztor
beiratkozhat az egyetem bármelyik nappali
tagozatos karára, esetleg csökkentett látogatási
kötelezettséggel. A 2009/2010-es tanévtõl, minden
valószínûség szerint, távoktatási formában is indul
menedzsment és turisztika szak. Ennek elvégzése a
gyülekezet és a lelkipásztor számára egyaránt
hasznos lehet. Újabb lehetõséget kínálhat a
felnõttképzés, amely eddig sajnos eléggé szer-
vezetlenül mûködött. Figyelemmel kell kísérni a
szakkínálatot és jelentkezni kell azokra.

Igazgatótanács belátja, hogy a kisgyülekeze-
teknek és lelkészeiknek anyagi, sokszor
megélhetési, megmaradási gondjaik vannak.
A helyzet orvoslására sok javaslat elhang-
zott, de határozott megoldás nem született.
Igazgatótanács az ügyet továbbtárgyalás
végett az Esperesek Kollégiuma elé utalja.

Szám: 47/2008

Tárgy: A Biblia Éve 2008 kiértékelése – elõter-
jeszti Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit beszámol arról, hogy a
Biblia Évében sok rendezvény volt egyházkerüle-
tünkben. Felkéri az egyházmegyék espereseit, írja-
nak részletes beszámolót arról, hogy milyen ren-
dezvényeket szerveztek ebben a témában.

2009-ben, Kálvin János születésének 500. évfor-
dulóján, méltóképpen kell megemlékeznünk a nagy
reformátorról. A jövõ évi Kálvin-évet hozzá kell kap-
csolni a Biblia Évéhez, annak fontosságát hang-
súlyozva.

Venter Miklós beszámol a Presbiteri Szövetség
azon tervérõl, miszerint az KRE Presbiteri Konfe-
rencián Kálvin Jánosra fognak emlékezni. A rendez-
vényt Aradon szeretnék megszervezni, közösen a
magyarországi Battonyával. Ehhez kéri az Igaz-
gatótanács beleegyezését.

Igazgatótanács jóváhagyja a Presbiteri Szö-
vetség azon tervét, miszerint a 2009-ben
szervezendõ Kárpát-medencei Presbiteri
Konferenciának kettõs helyszíne legyen:
Arad és Battonya (Magyarország).

Szám: 48/2008

Tárgy: A Szenczi Kertész Ábrahám Nyomda el-
múlt negyedéve – elõterjeszti Forró László közigaz-
gatási elõadótanácsos

Forró László beszámol a nyomda által legyár-
tott és kiadott munkákról: falinaptár, könyvnaptár,
Bibliaolvasó kalauz, Énekeskönyv, Kótaly monográ-

fiája, a Lorántffy Gimnázium Ifjúsági Énekesköny-
ve, Pomogáts Béla Babits-kötete és más kiadványok.

A nyomdát csõd-közeli helyzetben vette át, je-
lenleg egy nyomdász fõállású, egy nyomdász pedig
órabérben dolgozik. Ennyi a munkaerõ. A nyomdá-
nak két elhasznált nyomdagépe van, amelyeket újak-
ra kell cserélni.

A magyar kormánytól 50 millió HUF lehívható
támogatást pályázott meg az Egyházkerület nyomda-
gépekre.

Nyomdagép ügyben a nagyváradi Syber Print
nyomdával is tárgyalt, akik lízingelt nyomdagépek-
kel dolgoznak. Õk felajánlották, hogy átadnák ne-
künk a nyomdagépeket és azok lízingelését.

Forró László kéri továbbá, hogy az egyházkerü-
let nyomdájának vezetésével Igazgatótanács bízza
meg Wagner Erik püspöki titkárt, aki bizonyítottan
megfelel e feladat elvégzésére.

Igazgatótanács tudomásul vette a Szenczi
Kertész Ábrahám Nyomda korszerûsítésé-
nek szükségességét, új nyomdagépek be-
szerzését. Elvben elfogadja a Syber Print
nagyváradi nyomda felajánlását a nyomda-
gépek lízingelésére, de felkéri az egyház-
kerület Vezetõtanácsát, hogy körültekintõek
legyenek a megegyezés során.
Igazgatótanács megbízza Wagner Erik püs-
pöki titkárt a Szenczi Kertész Ábrahám
Nyomda vezetésével.

Szám: 49/2008

Tárgy: Ingatlanhasznosítás – elõterjeszti Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos

A egyházkerület által visszaszerzett két belvá-
rosi ingatlan – Kossuth (Independenþei) utca 3. szám,
illetve Zárda (Mihai Viteazul) utca 3. szám – bérbe-
adásáról szólt Salánki Lóránt. Megszületett a megál-
lapodás-tervezet, amelynek értelmében a magyar-
országi vállalkozó (a bérlõ) 49 + 50 évre szeretné
bérbe venni azokat. Az épületeket saját költségén
felújítaná, majd irodahelyiségeket és lakásokat ala-
kítana ki bennük. A felújítások ideje alatt egyház-
kerületünknek azt a bért fizetné, amit a jelenlegi
bérlõk fizetnek, a felújítás után 5 euro/négyzet-
méteres áron fizetné számunkra a bért. A tervezet
szerint a felújítás idõtartama 30 hónap lenne.

Igazgatótanács elvi beleegyezését adja a
Királyhágómelléki Református Egyházkerü-
let tulajdonában levõ két ingatlan – Kossuth
(Independenþei) utca 3. szám és Zárda
(Mihai Viteazul ) 3. szám – bérbeadásához.
Továbbá megbízza az egyházkerület vezetõ-
ségét, hogy hozzon létre egy szakértõkbõl
álló bizottságot, akik körültekintõen dolgoz-
zák ki a bérbeadási szerzõdést, amely figye-
lembe veszi a bérbeadás idejét, a felújítás
idejét, a bérek összegét, illetve a bérbeadás-
sal kapcsolatos minden részletet. A szer-
zõdés-tervezetet a következõ igazgatótanácsi
ülésen terjesszék a testület elé.

Szám: 50/2008

Tárgy: Fizetésemelések – elõterjeszti Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos

Salánki Lóránt elõadótanácsos szerint a 2008-as
év elõrejelzései szerint az infláció 7-9% között mo-
zog. Nagyon felment az élelmiszerek ára is, emiatt a
bérek fizetõ értéke sokat csökkent. Salánki Lóránt
javasolja, hogy az egyházi alkalmazottak fizetés-
alapja 12%-kal növekedjen 2009. január 1-jétõl.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja
Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos
fizetésemelési javaslatát, miszerint az
egyházi alkalmazottak fizetésalapja 2009.
január 1-jétõl 12%-kal növekedjen.

Szám: 51/2008

Tárgy: A Királyhágómelléki Református Egy-
házkerület Diakóniai Alapítványa (KREDA) és a
missziói alap mûködtetése – elõterjeszti Vinczéné
Pálfi Judit missziói elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit elmondja, hogy nagy szük-
ség van egy elkülönített missziói alapra. Bár a kis-
gyülekezetek köztudottan nehéz anyagi helyzetben
vannak, a nagygyülekezetek pedig még nagyobb
gondjaikra hivatkoznak, mégis figyelnünk kell Isten
Igéjének azon parancsára, hogy mindenkinek az
Istentõl kapott javak tizedével el kell számolnia az
Úr elõtt. Ne csak prédikáljunk arról, hogy a jókedvû
adakozót szereti az Isten, hanem gyakoroljuk is az
adakozást.

Az új Alapítvány (Királyhágómelléki Reformá-
tus Egyházkerület Diakóniai Alapítvány – KREDA)
célja, hogy perselyes adományokat gyûjtsön
missziói célokra. Vinczéné Pálfi Judit elmondja,
hogy a 2009. évi naptárban két alkalmat is feltüntet-
tek misszió vasárnapként: január 11-én Missziói
Vasárnap, március 1-jén Biblia Vasárnap lesz.

Javasolja továbbá, hogy minden egyházmegyé-
ben legyen egy missziói alap, amelynek az egyház-
megye által meghatározott bizonyos százalékát eljut-
tatják az egyházkerületi missziói alapba.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja a
Királyhágómelléki Református Egyház-
kerület Diakóniai Alapítvány (KREDA)
létrehozását.
Igazgatótanács jóváhagyja, hogy 2009.
január 11-e Missziói Vasárnap, március 1-je
pedig Biblia Vasárnap legyen. Ezeken a va-
sárnapokon perselyes adakozást kell hirdet-
ni a missziói alap javára.
Igazgatótanács felkéri az egyházmegyéket,
hogy hozzanak létre saját missziói alapot,
amelynek egy általuk meghatározott száza-
lékát juttassák el az egyházkerületi Missziói
Alapba.

Szám: 52/2008

Tárgy: A pályázati földvásárlások lezárása –
elõterjeszti Forró László közigazgatási elõadó-
tanácsos

Forró László elõadótanácsos elmondja, hogy az
Új Kézfogás Közalapítvány (ÚKK) által meghirde-
tett földvásárlási pályázat nemsokára lezárul. Java-
solja, hogy azok a gyülekezetek, amelyek ebbõl az
alapból vásároltak földet, január 31-ig kapjanak ha-
táridõ-hosszabbítást pályázatuk elszámolására. Aki
nem tud elszámolni határidõre, az nem kapja meg az
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utolsó összegeket, melyek összértéke kb. 40.000
USD. Forró László elmondja, hogy az ÚKK képvise-
lõivel megállapodtak, hogy ezt az összeget egyház-
kerületünk megkaphatja, és azokat új nyomdagépek
vásárlására fordíthatja.

Tõkés László püspök elmondja, hogy a földvá-
sárlások ügyében az egyházkerület lelkiismerete
tiszta. Sok gyülekezetben voltak visszaélések, azok
viseljék a következményeket. Javasolja, hogy adjunk
ki egy nyilatkozatot e tárgyban.

Varga Károly lelkipásztor javasolja, hogy a gen-
csi „Bátori-ügy” tervezett zárójelentése mellé Forró
László mellékeljen dokumentumokat, amelyek iga-
zolják egyházkerületünk feddhetetlenségét az
ominózus ügyben.

Igazgatótanács meghagyja, hogy Egyház-
kerületünk nyújtson általános tájékoztatást
az Új Kézfogás Közalapítványnál megpályá-
zott földvásárlások helyzetérõl. A tájékozta-
tást Forró László és Salánki Lóránt elõadó-
tanácsosok készítsék el.
Igazgatótanács elfogadja, hogy szülessen
egy összefoglaló tájékoztatás a gencsi
„Bátori-ügy” kapcsán. Ennek összeállítá-
sával Salánki Lóránt elõadótanácsost és
Máthé Edith jogtanácsost bízza meg.
Igazgatótanács felszólítja az érintett gyüle-
kezeteket, hogy 2009. január 31-ig számol-
janak el földvásárlási pályázataikkal, ellen-
kezõ esetben le kell mondjanak a további
támogatási összegekrõl, még akkor is, ha
késõbbi idõpontban elszámolnak az elõzõ
pályázati összegekkel.
Igazgatótanács elfogadja, hogy az esetlege-
sen megmaradó pályázati összeget – az
ÚKK-val való megállapodás értelmében –
egyházkerületünk a nyomda fejlesztésére
fordítsa.

Szám: 53/2008

Tárgy: Peres ügyek – elõterjeszti Máthé Edith
jogtanácsos

Elnök megállapítja, hogy Máthé Edith jogtaná-
csos hiányzik jelen ülésrõl és javasolja e napirendi
pont tárgyalásának elhalasztását.

Igazgatótanács Máthé Edith jogtanácsos
távollétében a peres ügyek megtárgyalását
késõbbi idõpontra halasztja.

Szám: 54/2008

Tárgy: Személyi ügyek – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László két személyi ügyrõl tájékoztatja az
Igazgatótanácsot:

– Orbán Levente segédlelkész budapesti
továbbtanulásra kér engedélyt;

– Oláh Mihály Zilah-ligeti lelkipásztor svájci
szolgálatra kér féléves eltávozási engedélyt, 2009.
január 1-jétõl. Egyházközségének presbitériuma és
gyülekezete megértést tanúsított ez ügyben és
engedélyezte távozását.

A személyi ügyek kérdésköréhez kapcsolódva
Tõkés László püspök elmondja, hogy az elmúlt
idõszakban néhány gyülekezetben lelkész-váltásra,
választásra került sor. Elfogadhatatlannak tartja, ha

oly módon történik a váltás-választás, hogy az az
egyházi törvényekbe ütközik és a gyülekezet kárára
van. Példának hozza fel a hegyközszentmiklósi, illetve
kövesegyházi kinevezéseket, valamint a Temesvár-
Belvárosban kialakult helyzetet. Bizonyos szemé-
lyek kinevezését nem tartja szerencsés megoldás-
nak. Érvényesíteni kell egyházunkban a törvényes-
séget. Ne legyenek diktatórikus lelkészválasztások,
önkényes állás-elfoglalások. Mindenkor tisztelnünk
kell a választóinkat, a gyülekezet tagjait.

Forró László pontosít a kövesegyházi, illetve a
hegyközszentmiklósi választásokkal kapcsolatban:
Kövesegyháza már két éve anyaegyházközség, de
csak most kapott lelkészt. Másfelõl a hegyközszent-
miklósi lelkipásztor kiköltözött a parókiára.

Varga Károly felhívja a figyelmet arra, hogy a
lelkészválasztás szabályait komolyan kell venni. 

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja Orbán
Levente segédlelkész kérését, aki Budapest-
re távozik továbbtanulás céljából.
Igazgatótanács egyhangúlag jóváhagyja
Oláh Mihály lelkipásztor kérését, aki 2009.
január 1-jétõl fél évre megy szolgálati útra
Svájcba.
Igazgatótanács elõírja, hogy a személyi ügyek-
ben az egyházi rendet, a vonatkozó elõ-
írásokat szigorúan tiszteletben kell tartani. 

Szám: 55/2008

Tárgy: Püspöki bejelentések – elõterjeszti
Tõkés László püspök

Tõkés László püspök beszámolója során tájé-
koztatja az Igazgatótanácsot a szolgálati útjai során
történt eseményekrõl:

– Bemutatja A szent Iob címû könyv új
kiadásának egy példányát, amely becses egyházi
kincsünk, és amit mindenki megtekinthet.

– Érmihályfalván emléknapot tartottak néhai
Sass Kálmán mártír lelkipásztor kivégzésének évfor-
dulóján. Ez alkalomból egy emlékfüzetet adtak ki.

– Örömmel vette kézbe a 2009-es év Reformá-
tus Kalendáriumát, amely szakszerûen van összeál-
lítva és megszerkesztve. Köszönet illeti mindezért
Sipos László, dr. Hermán M. János és Wagner Erik
lelkipásztorokat.

– December második hetében került sor
Brüsszelben arra a nagyszabású Biblia-kiállításra,
amelyen egyházkerületünk is képviseltette magát
egy népes küldöttséggel. Tõkés László, mint
fõszervezõ hálás volt Sólyom László elnök úrnak, aki
elvállalta a rendezvény fõvédnökségét, továbbá
Hans Gert Pötteringnek, az Európai Parlament
elnökének, aki sokrétû teendõi mellett fontosnak
tartotta, hogy személyesen nyissa meg a kiállítást.
Köszönetet mond dr. Hermán M. Jánosnak, Antal
Jánosnak, és dr. Anca Tibornak, akik nagy segítsé-
get nyújtottak a kiállítás megszervezésében és a ren-
dezvény sikeres lebonyolításában.

– Trianon gyógyítása jegyében december 5-én,
Budapesten részt vett egy sajtófogadáson, amely a
trianoni diktátum okozta sebek gyógyítását kitûzõ
programot hirdette meg. Tõkés László szerint szem-
léletváltásra van szükség: legyünk gyógyító egyház,
a lelki gyógyítás mellett figyeljünk oda a történelmi
sebek gyógyítására is.

– Egyházkerületünk vezetõsége októberben
látogatást tett Kárpátalján, ahol megrázó helyzettel
találkoztak. A magyarság veszélyben van: iskolákat,
óvodákat akarnak ukránosítani. Így a református

iskolák léte is veszélyben forog. Tõkés László java-
solja, hogy hirdessünk gyûjtési akciót a kárpátaljai
iskolák megsegítésére. Az újévi fogadás bevételét is
felajánlotta.

– A csángó-kérdés kapcsán elmondja, hogy a
csángómagyarok léte is veszélyben forog: Krisztus
nevében fogják felszámolni a csángók identitását.
250.000 csángóból már csak 50-60.000 beszél ma-
gyarul. Ezekbõl 7.000 gyermeket lehetne beiskoláz-
ni. Nem ülhetünk veszteg, megoldást kell találnunk
a megsegítésükre.

– Érmihályfalván került sor a gazdafórumra,
ahol neves elõadók a kisrégiók fejlesztésérõl, né-
pünk szociális gondjairól és a falurombolás 20. év-
fordulójáról értekeztek.

– Az érmindszenti zarándoklatra idén is sor ke-
rült, november 22-én. Bár a tervezett ifjúsági, kultu-
rális központ még nem valósult meg, de a tervekrõl
nem mondunk le. A Magyar Írószövetség, a szatmári
RMDSZ és egyházkerületünk közösen tervezi egy
egészalakos Ady-szobor állítását a jelenlegi mell-
szobor helyére.

– A mai napon a Cigánymissziós Központ szer-
vezésében karácsonyi cigánybetlehemes bemutatá-
sára kerül sor az egyetem dísztermében. Mindenkit
szeretettel várnak.

Igazgatótanács megbízza az egyházkerület
vezetõségét azzal, hogy ismételten sürgesse
meg Sass Kálmán mártír-lelkipásztor reha-
bilitációját. Ugyanakkor szorgalmazza a
semmisségi törvény megtárgyalását és elfo-
gadását.
Igazgatótanács örömmel és köszönettel nyug-
tázza, hogy a Brüsszelben, december 9-12
között zajlott Biblia-kiállítás hozzájárult a
Biblia Évének méltó megünnepléséhez,
valamint ahhoz a programhoz, melyet Tõkés
László EP-képviselõ hirdetett meg a Keresz-
tény Európáért! – programban.
Igazgatótanács elfogadja Tõkés László javas-
latát, miszerint szemléletváltásra van szük-
ség a trianoni kérdésben. Egyházunk a lelki
sebek gyógyítása mellett törekedni fog a tör-
ténelmi sebek gyógyítására is. Támogatja
Tõkés László Trianon gyógyítása címen
meghirdetett keret-programját, mely a med-
dõ múltsiratás helyett a Trianon ütötte
sebek gyógyítását tûzi ki célul.
Igazgatótanács támogatja a kárpátaljai ma-
gyar iskolák megsegítését. Egyházkerület
gyûjtést indít, valamint elfogadja Tõkés
László javaslatát, miszerint a 2009. évi egy-
házkerületi újévi fogadás bevételét is fordít-
suk a kárpátaljai magyar iskolák javára.
Igazgatótanács egyetért Tõkés László püs-
pök felvetésével, miszerint a csángómagya-
rok identitása veszélyben forog. 
Igazgatótanács elhatározza, hogy méltókép-
pen kiveszi részét a csángók megmentésének
szolgálatában és mindenben támogatja az
Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács által meg-
hirdetett csángómentõ programot.
Igazgatótanács az érmihályfalvi gazdafóru-
mon elhangzottak alapján elismeri, hogy
egyházunk a gyülekezetek szociális-gazda-
sági ügyeivel is köteles foglalkozni. 
Ugyanakkor a falurombolás 20. évfordulója
alkalmából Igazgatótanács elkötelezi magát
a faluépítés mellett, a kisrégiók fejlõdését
szorgalmazva.
Igazgatótanács továbbra is támogatja az ér-
mindszenti Ady Központ megvalósulását, és
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bízik abban, hogy a jövõben egyre többen
csatlakoznak hozzánk a projekt kivitelezésé-
ben. Ugyanakkor támogatja egy új egész-
alakos Ady-szobor elhelyezését a jelenlegi
mellszobor helyére.
Igazgatótanács újabb erõfeszítéseket tesz a
cigánymisszió felkarolására és felkéri a
Missziói Ügyosztályt, hogy készítsen egy
ezzel kapcsolatos átfogó cselekvési tervet.
Igazgatótanács szorgalmazza a Közgyûlés
azon határozatainak végrehajtását, amelyek
a 2009. év évfordulóinak megünneplésére
vonatkoznak.

Szám: 56/2008

Tárgy: Parlamenti választások – elõterjeszti
Tõkés László püspök

Tõkés László püspök – a november 30-i par-
lamenti választásokra reflektálva – elmondja, hogy
az a demokrácia veresége volt. Nagyon kevesen
mentek el szavazni: a választók 60%-a távolmaradt.
Bizonyára azért, mert nem volt kibõl választani.
Egyházunk is mélyre süllyedt, az RMDSZ-nek
sikerült majdnem mindenkit magához csalogatnia.
Komoly pénzeket osztogattak a választások elõtt,
amivel lekenyerezték papjainkat. Csuzi István, az
MPP Bihar megyei alapítója is átpártolt az RMDSZ-
hez. Ezt árulásnak tartja, és ezért nem tudott nyu-
godt lelkiismerettel rá szavazni, inkább szavazott
egy szlovák kisebbségi jelöltre. 

Emlékeztet arra, hogy igazgatótanácsi és köz-
gyûlési határozataink visszamenõlegesen meghatá-
rozták az ezen kérdésekhez való viszonyulás alap-
elveit. Ezeket az alapelveket tiszteletben kellett vol-
na tartani. Õ maga mindig is hangsúlyozta, hogy
nem az RMDSZ-szel van baja, hanem a pártdiktatú-
rával, amely az utóbbi években egyre inkább érvé-
nyesül a Szövetségben.

Csûry István helyettes püspök hangsúlyozza,
hogy nem volt a magyarságnak választási lehetõsé-
ge. Személy szerint maga is arra bíztatta híveit, hogy
a magyar jelölteket támogassák. És mivel csak egy
magyar volt a jelöltek között, mindenki arra
szavazott. Nehezményezi, hogy az elmúlt hat évben
a Magyar Polgári Párt nem volt képes kiépíteni
struktúráját, és színeiben képviselõjelöltet indítani a
választásokon. Emiatt is kerültek híveink kényszer-
helyzetbe.

Varga Károly lelkipásztor szerint míg az önkor-
mányzati választásokra volt alternatíva (lehetett az
MPP-jelöltjeire szavazni), addig most nem volt ilyen
lehetõség. Mindenkinek meg kell õriznie a tartását,
még akkor is, ha támogatásban részesül, és emiatt
elvárják tõle, hogy hajbókoljon.

Kovács Jenõ polgármester-fõgondnok szerint
az alternatíva hiányában mégiscsak az RMDSZ-re
kellett volna szavazni, mert rajtuk kívül senki nem
törõdik a magyarok gondjaival. Vannak az RMDSZ-
en belül is rendes emberek, akik polgári értékeket
képviselnek.

Kovács Zoltán fõgondnok véleménye szerint
fontos, hogy az alternatívaként felsorakozó emberek
komoly, felkészült jelöltek legyenek. Ha nem jobb,
mint az RMDSZ-es jelölt, akkor nem fognak rá
szavazni az emberek. Az RMDSZ központi pénzbõl
profi módon kampányolt, míg az MPP-nek ilyen
lehetõsége nem volt.

Tõkés László emlékeztet arra, hogy testületi ha-
tározataink nem írták elõ, hogy minden választáson
azonos módon viszonyuljunk: a helyhatósági válasz-
tásokon a helyi érdekek mentén, az országos vá-

lasztásokon pedig az összmagyar érdekek szerinti
viszonyulást ajánlották. Egyházunk semmiképpen
sem támogathatja a „neptuni politikát”, nekünk
értékelvû politizálást kell folytatnunk.

Igazgatótanács a 2008. november 30-i parla-
menti választásokkal kapcsolatos eredmé-
nyeket elemzi, és levonja az egyházunkra
érvényes következtetéseket.
Igazgatótanács általában véve visszautasítja
mindazon, a választási kampánnyal kapcso-
latos megnyilvánulásokat, amelyek egyházi
életünkkel és lelkiségünkkel nem egyeznek.
(pl. Rózsa Gáspár katolikus plébános esete,
ravatalozó avatások).
Igazgatótanács javasolja, hogy egyházkerü-
letünk szervezze meg a református önkor-
mányzati képviselõk találkozóját, amelyen
vitassák meg annak lehetõségét, hogy mi-
ként képviselhetik hatékonyan az egyházat a
politikában. 

Szám: 57/2008

Tárgy: Állásfoglalás a Román Ortodox Patriar-
chátus Egyházi és Egyházközi Kapcsolatok Ügyosz-
tálya és a Román Patriarchátus Sajtóirodája vádas-
kodásai tárgyában – elõterjeszti Tõkés László
püspök

Tõkés László püspök, EP-képviselõ ismerteti
azt az állásfoglalást, amit 2008. november 25-én, ab-
ból az alkalomból adtak ki, hogy a Viaþa Cultelor ha-
sábjain a Román Ortodox Patriarchátus Sajtóirodája
vádaskodó álláspontját fejezte ki az erdélyi ki-
sebbségi egyházak legutóbbi brüsszeli jószolgálati
útjáról.

Igazgatótanács egyetért a Tõkés László EU-
parlamenti képviselõ, Csûry István helyettes
püspök, Anusca Nicolae görög-katolikus
érseki fõtanácsos és Kovács Gyula, a Romá-
niai Magyar Baptista Szövetség alelnöke
által aláírt Állásfoglalásban foglaltakkal:
visszautasítja a Román Ortodox Egyház
vádaskodó álláspontját az erdélyi kisebbségi
egyházak legutóbbi brüsszeli jószolgálati
útjával kapcsolatban.

Szám: 58/2008

Tárgy: A teológiai ifjúság kérései – elõterjeszti
Tokár Sándor teológiai hallgató

Tokár Sándor teológiai hallgató három kéréssel
fordul az Igazgatótanácshoz:

1. A IV. éves teológusok 2009 nyarán osztály-
kirándulást szerveznek Rómába, amelyhez támoga-
tást kérnek. Ennek két módját javasolják: részben
egyházkerületünk pénzbeli támogatását kérik, más-
részt gyülekezeti szolgálatokat vállalnának a per-
selypénzek fejében.

2. Az I. éves teológusok nem mehetnek legáció-
ba, ezért szeretnének 100 lej támogatásban részesül-
ni a sátoros ünnepek alkalmával.

3. A teológusok évek óta nem kapnak ösztön-
díjat. Lehetõségeihez mérten egyházkerületünk
legalább évfolyamonként két diáknak adjon havi
300 lejt. 

Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos véle-
ménye szerint a teológusokat igyekeztek eddig is
támogatni. Ezután is mindent megtesznek, hogy a
fenti kéréseket teljesítsék.

Oláh Mihály lelkipásztor szerint oda kell fi-
gyelni az I. éves teológusokra. Bár törvény szerint
nem mehetnek legációba, de mégis elmennek „il-le-
gációba”.

1. Igazgatótanács lehetõségeihez mérten
támogatja a IV. éves teológusok 2009 nyará-
ra tervezett római kirándulását. Továbbá jó-
váhagyja, hogy adománygyûjtés céljából
gyülekezetekben is szolgálhassanak.
2. Igazgatótanács elfogadja az I. éves teoló-
gusok azon kérését, hogy minden legáció al-
kalmával – mivel õk nem szolgálhatnak –
kaphassanak 100 lej támogatást egyház-
kerületünktõl.
3. Igazgatótanács jóváhagyja a teológusok
azon kérését, hogy évfolyamonként két-két
diák félévente 300 lej ösztöndíjat kapjon egy
megszabott kritériumrendszer alapján (akár
tanulmányi, akár szociális szinten).

Szám: 59/2008

Tárgy: Zenei ügyek – elõterjeszti Oláh Mihály
zenei elõadó

Oláh Mihály zenei elõadó beszámol arról, hogy
a Zenei Bizottság ülésein Süle Gyula Zsolt lelki-
pásztor nem tud részt venni, ezért a helyére új tagot
kell választani. A Zilahi Egyházmegyében a lelké-
szek Pünkösti Apor kántort javasolták.

Igazgatótanács egyöntetûen elfogadja, hogy
Süle Gyula Zsolt lemondását követõen, a Ze-
nei Bizottság megüresedett helyét Pünkösti
Apor zilahi kántor foglalja el.

Szám: 60/2008

Tárgy: Zárszó –  Kovács Zoltán fõgondnok

Miután késve érkezett, és az Igazgatótanács
ülését nem tudta személyesen megnyitni, Kovács
Zoltán fõgondnok zárszót intéz a jelenlévõkhöz.
Megköszöni az Igazgatótanács tagjainak egész évi
tevékenységét, kitartását és a fontos ügyekhez való
komoly hozzáállását. Az egyházkerületi elnökség
nevében mindenkinek Áldott Karácsonyt és Boldog
Új Évet kíván.

Csûry István helyettes püspök áldással zárja az
Igazgatótanács ülését. 

K. m. f.

CSÛRY ISTVÁN KOVÁCS ZOLTÁN
helyettes püspök fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

KOVÁCS GYULA VENTER MIKLÓS
igazgatótanácsos igazgatótanácsos
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JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. május 23-án Nagyváradon,

a Királyhágómelléki Református Egyházkerület Közgyûlésén

Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Tolnay István világi
fõjegyzõ, Csomay Árpád generális direktor, Szõnyi
Levente lelkészi aljegyzõ, Koszorús István világi
aljegyzõ, Baracsi Levente és Korda Zoltán, a
Fegyelmi Bizottsági lelkészi tagjai, dr. Kovács Béla
és Bessenyei Károly a Fegyelmi Bizottsági világi
tagjai, Sipos István, Nagy Sándor, Gellért Gyula,
Mikló Ferenc, Seres Géza, Lukács József, Bogdán
Zsolt esperesek, Nagy József, Czinczér Attila,
Márkus László, Pesti János egyházmegyei fõgond-
nokok, Varga Károly, Fodor Lajos, Fórizs Károly,
Rákosi Jenõ, Boros István, Kovács Gyula, Oláh Mi-
hály egyházmegyei lelkészi fõjegyzõk, Sipos Edit,
Elekes Gyula, Fiók Imre, Gergely István egyházme-
gyei világi fõjegyzõk, Gellén Sándor, Keresztes N.
Imre, Kovács Sándor, ifj. Tolnay István, Dobai
Zoltán, Fülöp János, Darabont Tibor, Veres Kovács
Attila, Szekeres Sándor, Földesy Márta, Józsa
Ferenc, Gáll Zoltán, Szûcs András Ottó, Fehérvári
Gyula, Kiss Miklós, Püsök Sándor Csaba és Nagy
Mihály lelkészi küldöttek, Tarr András, Varga Imre,
Csûry Miklós, Lukács Sándor, Komádi Sándor,
Somogyi Berta, Szabó Árpád világi küldöttek, dr.
Zalatnay István lelkész és Lovas Józsefné fõgondnok,
az Erdélyi Gyülekezet képviseletében, dr. Geréb
Zsolt rektor, Szabó Zsuzsanna, Kovács Irénke,
Szilágyi Éva igazgatónõk – tanintézményeink képvi-
seletében; valamint tanácskozási joggal: Forró
László, Salánki Lóránt, Antal János elõadótanácso-
sok, Máthé Edit jogtanácsos, Szûcs Éva osztályve-
zetõ és Bogya Kis Mária, a Nõszövetség elnöke.

Szõnyi Levente lelkészi aljegyzõ igei bevezetõt
tart a Róm 12,9-11 versei alapján. 

Csûry István helyettes püspök köszönti a meg-
jelenteket és megköszöni az igehirdetési szolgálatot.

Szám: 1/2008

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a megjelenteket és közli, hogy 92
szavazásra jogosult tagból 38 lelkészi és 24 világi tag
van jelen.

Csûry István helyettes püspök megállapítja,
hogy az ülés szabályszerûen hivatott össze és a
számbavétel alapján határozatképes.

Szám: 2/2008

Tárgy: A közgyûlés megnyitása

Kovács Zoltán fõgondnok szolgálati elfoglaltsá-
ga miatt nincs jelen, de írásban köszönti a közgyûlés
tagjait és kíván áldásos munkát e napra a következõ
Igével: „…te gyõzd le a rosszat a jóval.” (Róm 12,21).

Kovács Zoltán távollétében Csûry István helyet-
tes püspök nyitja meg az ülést, Isten áldását kérve a
Közgyûlés munkálataira.

Szám: 3/2008

Tárgy: A napirend megállapítása
Csûry István helyettes püspök felkéri a Köz-

gyûlés tagjait, hogy tegyék meg napirend-kiegészítõ
javaslataikat.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos java-
solja, hogy a jelentések rendjén szerepeljen zene-
ügyi jelentés is. Oláh Mihály zenei elõadó ezt jónak
látná, de mára nem készítette el jelentését, mert az
nem szerepelt a napirenden.

Közgyûlés a napirendet egyhangúlag
elfogadja.

Szám: 4/2008

Tárgy: Püspöki bejelentések – elõterjeszti
Tõkés László püspök

Tõkés László püspök erdélyi utazásai során
megállapította, hogy a magyarság helyzete siralmas,
mind egyházi, mind kulturális, mind pedig
közösségi szinten.

Az egyház programatikusan, céltudatosan kell
megtervezze jövõjét, cselekvési tervet készítve egy-
házkerületi, egyházmegyei és gyülekezeti szinten.
Egyházkerületünk programját 2001-ben adtuk ki,
amit kiegészítve új javaslatokkal végre kell hajtani.
Olyan ez, mint a politikában tett választási ígéret,
aminek végrehajtását joggal várja el a nép. Köte-
lezettségeinket, missziónkat nekünk is vállalnunk és
teljesítenünk kell. Szolgálatunk kulcsa a szeretet.
Ennek kettõs parancsára Krisztus is felhívta a fi-
gyelmünket: Szeresd az Urat, és szeresd felebaráto-
dat, mint magadat. Önzetlen szeretet Isten és ember
(népünk) iránt. Tegyük fel a kérdést magunknak:
Én miért dolgozom? Miért szolgálok? Mi motivál
engem? A szeretet kell, hogy motiváljon bennünket,
nem pedig a primitív haszonlesés. A szeretet legyen
életünk mozgatórugója. 

Egyházkerületünk lélekszám-összesítését ismer-
ve szomorúan állapítjuk meg, hogy több mint
100.000 kallódó egyháztagunk van, akik református-
nak vallották magukat a népszámláláskor, de
gyülekezeteinkben nincsenek nyilvántartva. Meg
kell keresnünk az utolsó bárányt is.

A nagyváradi Lorántffy Zsuzsanna Református
Gimnázium sportpályájának viszontagságos ügyét
egy színvonalas kiadványban jelentettük meg (Antal
János és Wagner Erik szerkesztésében). A kiadvány
címe: Újra a pályán. Ez a siker azt a tanulságot hor-
dozza magában, hogy Erdélyben minden magyarnak
meg kell harcolnia minden talpalatnyi földért. De
aki a kevesen nem tud hû maradni, az a sokra sem
érdemes.

Tõkés László püspök beszámol arról, hogy be-
nyújtotta lemondását a Magyar Református Világ-
szövetség élérõl. A Magyarországi Református Egy-
ház ellenállása, aknamunkája oda vezetett, hogy el-
lehetetlenítette a Világszövetség munkáját: „Leen-
gedték az akváriumból a vizet, hogy a hal szárazon

vergõdjön, amíg el nem pusztul” – mondja kép-
letesen.

Iskolaügyekrõl szólva, Tõkés László püspök be-
számol a Szatmári Református Kollégium vitás
ingatlanügyérõl. Sajnos magyar-magyar ellentét ala-
kult ki ez ügyben. Hasonlóan kemény harc folyik a
Zilahi Református Wesselényi Kollégium eredeti
épületének visszaszerzéséért.

A Partiumi Keresztény Egyetemmel kapcsolat-
ban elmondja, hogy nemtelen támadások érik az
egyetemet. Az állam nemcsak, hogy nem támogatja
anyagilag az intézményt, hanem késlelteti az akkre-
ditációt. Mindeközben sokan megpróbálják rontani
az egyetem hitelét, hogy elvegyék a szülõk és diákok
kedvét a beiratkozástól. Erkölcsi rombolást gya-
korolnak.

A gencsi üggyel kapcsolatban a legújabb fejle-
mény, hogy Bátori Gyula volt lelkipásztort többször
is erõszakkal, karhatalmi erõk és kommandósok se-
gítségével próbálták a parókiára visszalakoltatni.

Templomavatásra került sor Újsemjénben,
Fülöp János lelkipásztorral.

Püspök megemlékezik a tragikusan elhunyt
Korda László lelkipásztorról, arra kérve a jelenlévõ-
ket, hogy imádkozzanak az elhunyt családjáért és
gyermekeiért.

Európai parlamenti képviselõként köszönetet
mond a támogatásért és bizalomért, amelyben a
Közgyûlés részesítette.

A püspöki bejelentések után hozzászólások kö-
vetkeznek.

Tolnay István tanügyi elõadótanácsos szerint
az egyházi óvodákban is szükségszerû a vizitáció és
a pásztori látogatás.

Szilágyi Éva, a szatmári kollégium igazgatónõje
javasolja, hogy egyházkerületünk készítsen egy ál-
lásfoglalást és juttassa el a Szatmári Polgármesteri
Hivatalhoz, továbbá minden olyan hivatalos intéz-
ményhez, amely arra hivatott, hogy az eredeti épület
visszaszolgáltatását végrehajtsa.

Tõkés László javasolja, hogy Közgyûlés bízza
meg az egyházmegyék elnökségeit és az iskolák ve-
zetõségét, hogy dolgozzanak ki egy állásfoglalást és
egy cselekvési tervet a visszaszolgáltatás érdekében.

A nagyváradi Lorántffy Zsuzsanna Református
Gimnázium sportpályájának visszaszerzését bemu-
tató Újra a pályán címû kiadvány megszerkesztésé-
ért Közgyûlés köszönetet mond Antal János osztály-
vezetõnek és Wagner Erik püspöki titkárnak, va-
lamint mindazoknak, akik fáradságot nem ismerve
kiharcolták a pálya birtokbavételének és használa-
tának lehetõségét. 

Egyházi iskoláinkkal és óvodáinkkal kapcso-
latban Közgyûlés elõírja:
– Egyházkerület szervezzen általános vizitá-
ciót iskoláinkban, vizsgálva az oktatás hely-
zetét, annak keresztyén református voltát, és
minden felmerült problémára orvoslást
keressen.
– A PKE szociológiai szaka készítsen általá-
nos felmérést a református iskoláinkban fo-
lyó oktatásról és nevelésrõl.
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– Egyházkerület szervezzen általános vizitációt
az egyházkerületben mûködõ óvodákban is.
– Közgyûlés megbízza az egyházmegyék elnök-
ségeit és az iskolák vezetõségét, hogy dol-
gozzanak ki egy állásfoglalást és készítsenek
cselekvési tervet az egyházi ingatlanok vissza-
szolgáltatásának végrehajtása érdekében.

Egyházkerületi Közgyûlés mély megdöbbe-
néssel szerzett tudomást azokról a hivatalos
kormányzati és sajtóbeli támadásokról és vá-
daskodásokról, melyek legutóbb a Partiumi
Keresztény Egyetemet, valamint a Sapientia
Erdélyi Magyar Tudományegyetemet, illetve
az ezeket alapító erdélyi egyházakat vették
célba. Határozottan visszautasítja a finanszí-
rozó állami kormányhivatal fõfunkcionáriu-
sának azon minõsítését, mely négy pilléren
nyugvó erdélyi egyetemi rendszerünket
„négy önálló kiskirályságként” aposztrofálja.

Egyetemalapító egyházunkra sohasem volt
jellemzõ a „siránkozás, a panaszkodás, a vész-
kiáltások sorozata”. Kezdettõl fogva – a nagy-
váradi Sulyok István Református Fõiskola ala-
pítása (1990), majd a nyomába lépõ Partiumi
Keresztény Egyetem létrehozatala (1999) óta –
nagy odaadással és áldozatvállalással tette,
amit hite és lelkiismerete, a közösség szolgá-
latának szelleme diktált számára.

Közgyûlés külön is visszautasítja azokat a
pénzbeli haszonszerzésre vonatkozó nemte-
len rágalmakat, melyek a régi rezsimre jel-
lemzõ egyházellenesség rossz emlékét idé-
zik. Meggyõzõdése, hogy egy mindenébõl
kifosztott Egyház intézményalapítói- és
fenntartói vállalása nem becsmérlést, hanem
méltányolást érdemel.

Közgyûlés teljes azonosulását fejezi ki dr. Geréb
Zsolt rektor és Tolnay István megbízott
egyetemi elnök azon állásfoglalásával, me-
lyet a nevezett vádaskodások cáfolataként
hoztak nyilvánosságra.

Egyházkerületi Közgyûlés elrendeli, hogy a
méltánytalan és teljességgel megalapozatlan
anyagi természetû rágalmak tárgy- és tény-
szerû cáfolása végett az Igazgatótanács
Tanügyi Osztálya, valamint Gazdasági Ügy-
osztálya készítsenek átfogó összesítést arról
a fenntartói támogatásról, melyben 1990-
2008 idõszakában Egyházkerületünk része-
sítette a Sulyok István Református Fõiskolát,
majd a Partiumi Keresztény Egyetemet.
Ezen adatok alapján pedig Közgyûlés sze-
rezzen erkölcsi jóvátételt a rágalmazóktól.

Ezzel együtt – részbeni szemléltetésképpen –
Közgyûlés közzéteszi az Egyházkerület által
a Sulyok István Református Fõiskola céljaira
1995-1999 között nyújtott anyagi támogatá-
sokról szóló kimutatást, 414.745 amerikai
dollár végösszeggel (kimutatás mellékelve).
Közgyûlés az Egyetemért és az erdélyi ma-
gyar felsõoktatás szolgálatának lehetõségé-
ért Istennek ad hálát.

Egyházkerületi Közgyûlés mély megdöbbe-
néssel vesz tudomást arról, hogy Bátori
Gyula volt gencsi lelkipásztort erõszakkal,
karhatalmi erõk segítségével akarják bela-
koltatni a gencsi parókiára. Megállapítható,
hogy ezek az akciók egyházunk autonómi-
áját sértik, és a megfélemlítés eszközeivel
próbálják akaratukat érvényesíteni.

Közgyûlés tiltakozik a jogi- és politikai ter-
mészetû visszaélések ellen, és törvényes
úton feljelentést nyújt be ismeretlen tettes
ellen. Megbízza ezzel a Jogi Ügyosztályt.
Közgyûlés támogatja Tõkés László püspök
azon kezdeményezését, miszerint errõl a
nemtelen akcióról vetítettképes elõadást
tartson Brüsszelben.

Szám: 5/2008

Tárgy: Helyettes püspöki jelentés – elõterjeszti
Csûry István

Csûry István helyettes püspök felolvassa jelen-
tését. (1. számú melléklet)

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a püspöki
jelentést.

Szám: 6/2008

Tárgy: Missziói jelentés – elõterjeszti Csomay
Árpád generális direktor

Csomay Árpád generális direktor felolvassa
missziói jelentését.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a missziói
jelentést.

Szám: 7/2008

Tárgy: Lelkészértekezleti jelentés – elõterjeszti
Püsök Sándor Csaba lelkészértekezleti elnök

Püsök Sándor Csaba beszámol az Egyházkerü-
leti Lelkészértekezlet 2007. évi tevékenységérõl. 

Közgyûlés az Egyházkerületi Lelkészérte-
kezlet jelentését elfogadja, majd a követke-
zõket határozza:

– Egyházkerületi Közgyûlés jóváhagyja a
2009. évi egyházmegyei és egyházkerületi
lelkészértekezleti választási ütemtervet, a
fent említet idõkeretben a lelkészértekezleti
Alapszabály I. fejezet 4§. értelmében 2009-
2013, azaz 4 évre szóló megbízatásra.

– Egyházkerületi Közgyûlés elhatározza,
hogy az egyházkerületi tisztújítás mintájára,
az egyházmegyei lelkészértekezleti tisztség-
viselõket (elnök, titkár, pénztáros) kizárólag
az Egyházmegyei Lelkészértekezlet válassza
meg, és semmi esetre sem az Egyházmegyei
Közgyûlés, Tanács, vagy más testület.

Szám: 8/2008

Tárgy: Presbiteri Szövetség jelentése

László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke
hiányában, jelentését Szõnyi Levente aljegyzõ
olvassa fel. 

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Presbi-
teri Szövetség jelentését.

Szám: 9/2008

Tárgy: Nõszövetségi jelentés – elõterjeszti
Bogya Kis Mária, a KRE Nõszövetségének elnöke

Bogya Kis Mária elnök beszámol az egyházke-
rületi nõszövetség 2007. évi áldásos munkájáról és
szolgálatáról.

Közgyûlés elfogadja az Egyházkerületi
Nõszövetség jelentését.

Szám: 10/2008

Tárgy: Ifjúsági jelentés – elõterjeszti Szõnyi
Levente aljegyzõ

Lucza István ifjúsági szakelõadó és Ecsedi
Árpád KRISZ-elnök távollétében az általuk készített
jelentést Szõnyi Levente aljegyzõ olvassa fel. A
jelentésbõl kitûnik, hogy a 2007. évben számos
rendezvényt, találkozót szerveztek az ifjak számára
egyházkerületi, egyházmegyei és gyülekezeti
szinten.

Varga Imre javasolja, hogy az ifjúság számára
jó volna olyan karitatív programokat is szervezni,
amelyben kétkezi munkával segítenek egy templom
felújításánál, vagy egy szegény családnál.
Hollandiai fiatalok ezt rendszeresen végzik.

Közgyûlés elfogadja az Ifjúsági jelentést.

Szám: 11/2008

Tárgy: Katekétikai jelentés – elõterjeszti Fodor
Lajos katekétikai elõadó

Fodor Lajos jelentésében ismerteti az egyház-
kerület gyülekezeteiben folyó vallás- és hitoktatás
2007. évi eredményeit. A jelentésbõl hiányoznak a
Temesvári Egyházmegye adatai, mivel elõadó a
jelentést nem kapta kézhez.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a 2007.
évi katekétikai jelentést, továbbá felszólítja a
Temesvári Református Egyházmegyét, hogy
a következõ Igazgatótanácsi ülésre küldje el
katekétikai jelentését.

Szám: 12/2008

Tárgy: Vallástanárok Szövetségének jelentése –
elõterjeszti Szûcs Éva osztályvezetõ

Szûcs Éva beszámol az egyházkerületben és az
egyházmegyékben szolgáló vallástanárok munkájá-
ról, továbbá az Erdélyi és a Királyhágómelléki Re-
formátus Egyházkerület közös Pedagógiai Intéze-
tének tevékenységérõl.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Vallás-
tanárok Szövetségének jelentését.

Szám: 13/2008

Tárgy: Közigazgatási jelentés – elõterjeszti
Forró László elõadótanácsos

Elõadó beszámol arról, hogy egyházkerüle-
tünkben 306 lelkipásztor szolgál 275 anyaegyház-
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községben és közel 300 szórványban. A gyülekezetek
életképessége változó, és nem mindig arányos a
kicsi lélekszámmal a létfenntartás gondja. Sokszor a
nagyobb gyülekezetek is fizetésképtelenné válnak.

A Közigazgatási Ügyosztályhoz az elmúlt idõ-
szakban számos olyan kérés érkezett, amit Egyház-
kerületi Közgyûlés hivatott eldönteni. Elõadó is-
merteti az ügyosztályhoz legutóbb érkezett kéré-
seket, felterjesztéseket, és kéri a Közgyûlést, hogy
döntsön ezekben.

Egyházkerületi Közgyûlés elfogadja a 2007.
évi közigazgatási jelentést, és emellett a kö-
vetkezõ határozatokat hozza:

– Közgyûlés egy tartózkodás mellett tilta-
kozik az Erdélyi Református Egyházkerület
azon döntése ellen, melynek értelmében
Nagy István menyõi lelkipásztort – akit a
Magyarszováti Református Egyházközség
meghívott lelkipásztorának – elutasította és
nem fogadta be az egyházkerület kebelébe.
Felkéri Pap Géza püspök urat, hogy vonja
vissza ezen határozatát, és engedje meg az
egyházkerületek közötti átjárhatóságot.

– Egyházkerületi Közgyûlés elrendeli az
ingatlan-kataszter ez év augusztus végéig
történõ összeállítását.

– Egyházkerületi Közgyûlés az új EU-s pá-
lyázati lehetõségek kihasználására szüksé-
gesnek látja egy szakképzett közgazdász al-
kalmazását a Gazdasági Ügyosztályon.

– Egyházkerületi Közgyûlés elrendeli a Tas-
nádi Református Egyházközségben a mihama-
rabbi lelkészválasztási közgyûlés megismét-
lését a törvényes szabályok betartása mellett.

– Egyházkerületi Közgyûlés jóváhagyja a
Nagybánya-Belvárosi Református Egyház-
község azon kérését, amelyben egy másod-
lelkészi állás létrehozását kérte.

– Egyházkerületi Közgyûlés egy ellenszava-
zat mellett elutasítja a Kismajtény-Domahida
társegyházközség létrehozására tett javaslatot.

– Ingatlanügyek rendjén Egyházkerületi
Közgyûlés jóváhagyja a következõ egyház-
községek ingatlan-eladási kérelmeit: Koltó –
47 ár, Domokos – 3 ár, Szatmár-Láncos – 8
ár + 1 romos épület, Tasnádszántó –12 ár,
Kügypuszta – 21 ár, Biharpüspöki – 3 hektár
(kiparcellázva), Mezõtelki – 2,5 hektár, Sely-
mesilosva – 3 hektár, Bõsháza – 4 ár, Kis-
bábony – 23 hektár erdõ.

A Gyantai Református Egyházközség kérel-
mét elutasítva, Egyházkerületi Közgyûlés azt
javasolja, hogy ne az egyházkerület tulajdo-
nában levõ ingatlant adják el, hanem egyet
azok közül, amelyek az egyházközség tulaj-
donában vannak.

Szám: 14/2008

Tárgy: Közigazgatási Ellenõrzõ Bizottság
jelentése – elõterjeszti Varga Károly lelkipásztor

Elõterjesztõ felolvassa jelentését (2. számú
melléklet) a Közigazgatási Ellenõrzõ Bizottság
munkájáról. Kijelenti, hogy az ellenõrzés során az
ügyosztály keretében mindent rendben talált.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Közigaz-
gatási Ellenõrzõ Bizottság jelentését.

Szám: 15/2008

Tárgy: Gazdasági jelentés – elõterjeszti Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos (3. számú melléklet)

Elõadó beszámol egyházkerületünk 2007. évi
pénzügyi helyzetérõl. Sajnos, mint minden évben,
ezúttal is komoly hátralékok vannak az egyház-
megyéknél. A Szilágysomlyói Egyházmegye áll a
legjobban, amely csupán 14.000 jellel tartozik az
Egyházkerületnek. A többiek ennél sokkal nagyobb
összeggel tartoznak. Az adósságok összértéke meg-
haladja a 200.000 lejt.

Istennek hála, sikerült a Protestáns Teológiai
Intézet felé adósságainkat csökkenteni, továbbá egy-
házkerületünk tulajdonában levõ ingatlanjainkból
némi bérleti díjakat begyûjteni.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag
elfogadja a 2007. évi gazdasági jelentést.

Szám: 16/2008

Tárgy: Gazdasági Ellenõrzõ Bizottság jelentése
– elõterjeszti Varga Imre ellenõr (4. számú
melléklet)

Varga Imre beszámol a Bizottság munkájáról,
amelynek alapján megállapíttatott, hogy a könyvelés
ékes és szép rendben van vezetve. Szúrópróba-
szerûen vizsgáltak meg egy-egy hónapot, és min-
dent szabályszerûen, elkönyvelve találtak.

Fontosnak tartja az egyházmegyei adósságok
mihamarabbi rendezését, hogy egyházkerületünk
mûködésében ne legyenek fennakadások.

Egyházkerületi Közgyûlés elfogadja a
Gazdasági Ellenõrzõ Bizottság jelentését

Szám: 17/2008

Tárgy: Tanügyi jelentés – elõterjeszti Tolnay
István tanügyi elõadótanácsos

Tolnay István jelentésében (5. számú melléklet)
beszámol az egyházi iskolák, óvodák és az egyetem
helyzetérõl. Elmondja, hogy vannak szép eredmé-
nyek, de akad még tennivaló. Az állammal és a bü-
rokráciával vívott csatáknak még nincs vége. Ki kell
harcolnunk jogainkat, vissza kell szereznünk épü-
leteinket, és meg kell oldanunk a felekezeti oktatás
kiépítését az óvodától az egyetemig, amint azt az
Egyházkerületi Programban megfogalmaztuk.

A mellékelt jelentésben bõvebben is kitér az el-
készült tanügyi törvény-tervezetre és annak a remé-
nyének ad hangot, hogy az új törvény megfelelõ ke-
retet fog biztosítani a felekezeti oktatás autonómiája
és állami finanszírozása vonatkozásában.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja a 2007. évi tanügyi jelentést.

Szám: 18/2008

Tárgy: Jogi jelentés – elõterjeszti Máthé Edith
jogtanácsos

Máthé Edith jogtanácsos beszámol eddigi tevé-
kenységérõl, amelyben bérleti szerzõdések megkö-

tése, ingatlan-visszaszerzési perek és polgári perek
szerepelnek. 2007-ben összesen 64 ingatlant szerez-
tünk vissza, ami nagy eredmény az elõzõ évek üte-
méhez képest.

Vannak viszont elutasított kérelmek is, ame-
lyekért tovább kell harcolnunk.

Az elmúlt esztendõben 365 napból 112 napot
töltött bíróságon, különféle tárgyalásokon. Csak a
Bátori Gyula volt gencsi lelkipásztor elleni perben
közel 50 tárgyaláson vett részt.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja a jogi jelentést.

Szám: 19/2008

Tárgy: Külügyi- és Ökumenikus Osztály jelen-
tése – elõterjeszti Antal János elõadótanácsos (6. szá-
mú melléklet)

Antal János elõadótanácsos beszámol az általa
koordinált osztály eddigi munkájáról, amelynek
három fõ eleme volt:

– a szebeni ökumenikus nagygyûlésrõl való
távolmaradás és tiltakozás

– a nagyváradi Lorántffy-sportpálya vissza-
szerzése

– Tõkés László püspök európai parlamenti kép-
viselõvé választása

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag
elfogadja a Külügyi és Ökumenikus Osztály
2007. évi tevékenységérõl szóló jelentését.

Szám: 20/2008

Tárgy: Mûszaki elõadó jelentése – elõterjeszti
Emõdi Tamás mûszaki elõadó (7. számú melléklet)

Emõdi Tamás mûszaki elõadó beszámol az álta-
la vezetett Építészeti- és Mûemlékvédõ Szakbizott-
ság 2007. évi munkájáról. Sajnos, a zsugorodó ma-
gyarországi adományok és források megnehezítik a
restaurálásra váró mûemlékek helyzetét. Egyre
kevesebb és kisebb munkát tudnak vállalni a
restaurátorok és a gyülekezetek egyaránt. De így is
sikerült néhány templomot felújítani, freskót és
fakazettát restaurálni.

Azért fontosak ezek a munkák, mert az állag-
megõrzésen túl turisztikai célpontokként szerepel-
hetnek ezek az építmények, hozzájárulva ezzel a kö-
zösség gazdasági fellendüléséhez, egyházi, kulturá-
lis örökségünk megismertetéséhez.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja a 2007. évi mûszaki jelentést.

Szám: 21/2008

Tárgy: Levéltári jelentés

Fazakas Márta levéltáros jelentését Emõdi Ta-
más mûszaki elõadó olvassa fel. (8. számú melléklet)
A beszámoló tájékoztatást nyújt az egyházkerületi le-
véltár helyzetérõl, és a levéltáros 2007. évi mun-
kájáról.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag
elfogadja a 2007. évi levéltári jelentést.
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Szám: 22/2008

Tárgy: Keresztény Európát! – EU-parlamenti
program – elõterjeszti Tõkés László püspök, euró-
pai parlamenti képviselõ

Tõkés László püspök, európai parlamenti kép-
viselõ beszámol eddigi, az Európai  Parlamentben
végzett tevékenységérõl. Javasolja Egyházkerületi
Közgyûlésnek, hogy hitünk követségében kapcso-
lódjon be a „Keresztény Európát!” elnevezésû prog-
ramba.

Tõkés László püspök beszámol azon tervérõl is,
mely szerint 2008 adventjében szeretne egy Biblia-
kiállítást szervezni Brüsszelben. A Biblia Éve kere-
tében két neves múzeum anyagát szeretné kiállíttat-
ni az Európai Parlamentben: az Amszterdami Biblia
Múzeum és a Budapesti Ráday Múzeum biblia-
anyagát. Ennek a tervnek a lebonyolítására felkérte
dr. Hermán M. Jánost, a Dokumentációs Központ
vezetõjét.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag
támogatja a „Keresztény Európát!” elnevezé-
sû programot, melyet az Európai Parlament-
ben püspökünk kezdeményezett. Ugyan-

akkor jó szívvel támogatja a Brüsszelben
szervezendõ Biblia-kiállítást. 

Szám: 23/2008

Tárgy: Egyházi-közéleti ügyek – elõterjeszti
Tõkés László püspök

Tõkés László püspök beszámol arról, hogy a CE
Szövetség nemtelen támadásokat indított ellene.
Ezeket visszautasítja és kijelenti, hogy amíg a CE
Szövetség nem ismeri el Egyházkerületünk jogfenn-
hatóságát, addig nincs helyük és joguk tevékenysé-
güket és elveiket hirdetni rendezvényeinken.

Az átvilágítások ügyében Tõkés László püspök
beszámol arról, hogy újabb fedõnevek kerültek nap-
világra, amelyek mögött a szekuritátéval együttmû-
ködõ lelkipásztorok és világiak állnak. A leleplezé-
seket ellenzõknek azt üzeni, hogy: „Bûnösök közt
cinkos, aki néma.” Elaknásított terepen kell járnunk
– teszi hozzá.

Az idei helyhatósági választásokról Tõkés
László elmondja, hogy egyházkerületünkben 40
lelkipásztor vállalt tanácsosi jelöltséget, ezek közül
36-an az RMDSZ, 4-en az MPP színeiben. Arra kéri

a szolgatársakat, hogy õrizzék meg tisztánlátásukat
és igazságfelismerõ képességüket; ne engedjenek a
behálózásoknak és megvesztegetéseknek.

Tudomásul szolgál

Több tárgy nem lévén Csûry István helyettes
püspök az ülést bezárja.

K. m. f.

CSÛRY ISTVÁN TOLNAY ISTVÁN
helyettes püspök világi fõjegyzõ

SZÕNYI LEVENTE
lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

KOSZORÚS ISTVÁN VARGA KÁROLY
világi aljegyzõ közgyûlési tag

Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok,
Tolnay István világi fõjegyzõ, Szõnyi Levente
aljegyzõ, Csomay Árpád generális direktor, Sipos
Miklós esperes, Nagy Sándor esperes, Gellért Gyula
esperes, Seres Géza esperes, Fazakas Csaba esperes,
Bogdán Zsolt esperes, Lukács József esperes,
Tasnádi András, Varga Károly, Fodor Lajos, Fórizs
Károly, Rákosi Jenõ, Czapp István, Oláh Mihály,
Fülöp János, ifj. Tolnay István, Gellén Sándor,
Keresztes N. Imre, Kovács Sándor, Dobay Zoltán,
Csáki József Gedeon, Székely István, Földesy Márta,
Józsa Ferenc, Kovácsné Papp Ibolya, Szûcs András
Ottó, Fehérvári Gyula, Kiss Miklós és Püsök Sándor
Csaba lelkészi jellegû tagok; továbbá dr. Kovács
Béla, Németh Zoltán (Nagy József helyett), Bara
Csaba, Czaholi Tibor, Pesti János, Halász György,
Bessenyei Károly (Gáti Dezsõ helyett), Fiók Imre,
Gergely István, Csapó Ernõ, László Kálmán, Tarr
András, Varga Imre, Csûry Miklós, Gyapai Sándor,
Kovács Jenõ, Török Ferenc, Komádi Sándor,
Somogyi Berta, Torkos János, dr. Székely-
szentmiklósi István és Szabó Árpád világi tagok. Az
Erdélyi Gyülekezet képviseletében jelen van:
Nemes Csaba lelkipásztor. A tanügyi intézmények
képviselõiként jelen vannak: dr. Geréb Zsolt, Szabó
Zsuzsanna és Kovács Irénke. Tanácskozási joggal
bíró tagok: Salánki Lóránt, Forró László, dr.
Hermán M. János, Vinczéné Pálfi Judit
elõadótanácsosok, Máthé Edit jogtanácsos, Lucza
István ifjúsági szakelõadó, Bogya Kis Mária

nõszövetségi elnök, Tokár Sándor, a Protestáns
Teológiai Intézet ifjúság képviselõje. 

Távolmaradásukat igazolták: Koszorús
István, Korda Zoltán, dr. Vajda Sándor, Miklós
Ferenc, Nagy József, Gáti Dezsõ, Botos András,
Veres Kovács Attila, Zalatnay István, Lovas
Józsefné, Szilágyi Éva, Antal János és Szûcs Éva.

Nem indokolták távolmaradásukat: Baracsi
Levente, Sipos István, Czinczér Attila, ifj. Pataki
Károly, Márkus László, Boros István, Kovács Gyula,
Elekes Gyula, Lõrincz Lajos, Venter Mikló, Mihály
István, Szekeres Sándor, Nagy Mihály, Kajtár
Árpád, Lukács Sándor, B. Kovács Lajos, Cseke
Attila, Pénzes Lajos, Kozma Gyula, Demjén Attila,
Major Andrea és Vetési László.

Forró László elõadótanácsos az 1Pét 2,5-10
versei alapján tartott igehirdetését követõen Tukacs
József lelkipásztor és házigazda köszönti az ülésen
megjelenteket. Ezt követõen Kovács Jenõ
fõgondnok, Nagykároly polgármestere is üdvözli a
közgyûlés résztvevõit.

Csûry István helyettes püspök megköszöni a
szolgálatot Forró László elõadótanácsosnak, kö-
szönti a közgyûlés tagjait, és mindannyiuk nevében
megköszöni a házigazda, a Nagykároly-Belvárosi
Egyházközség szeretetteljes vendéglátását. Külön
köszönti Gyenge János elõadótanácsost, az Erdélyi
Református Egyházkerület képviselõjét.

Szám: 24/2008

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a jelenlévõket. Megállapítja, hogy 92
szavazásra jogosult tag közül jelen van 61 (ebbõl 35
lelkészi és 26 világi tag), a tanácskozási joggal bírók
közül 8 tag van jelen. 

Fentiek alapján Csûry István helyettes püspök
megállapítja, hogy az ülés az 1355/2008-as számú
meghívó alapján szabályszerûen hivatott össze és
határozatképes. A jegyzõkönyv hitelesítésére felkéri
Fazakas Csaba esperest és Somogyi Berta világi tagot.

Szám: 25/2008

Tárgy: Az ülés megnyitása – Kovács Zoltán
egyházkerületi fõgondnok

Kovács Zoltán fõgondnok megnyitójában el-
mondja, hogy ünnepi alkalom ez a mostani. A Biblia
Évében Nagykárolyban lenni, lelkipásztorokat fel-
szentelni és díjakat átadni felemelõ érzés. Köszöne-
tet mond a szervezõknek és a szolgálattevõknek.

Beszédében kihangsúlyozza, hogy oda kell
figyelni a gyülekezetek lelki életére. A statisztikai
adatok apadó létszámokról beszélnek. Kevesebben
vannak vallásórán, ifjúsági és felnõtt bibliaórán,
kevesebben vannak a templomban – különösen va-
sárnap délután. Tenni kell azért, hogy meggátoljuk
a további apadást és visszahozzuk híveinket az
egyházba.

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. november 21-én Nagykárolyban, 

a Királyhágómelléki Református Egyházkerület 
kihelyezett Közgyûlésén
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Szám: 26/2008

Tárgy: Napirend megállapítása – Csûry István
helyettes püspök

Csûry István helyettes püspök felkéri a Köz-
gyûlés tagjait, hogy tegyenek javaslatokat a napi-
rend kiegészítésére. Közgyûlés a meghívóban sze-
replõ napirendet kiegészíti a következõkkel:

– A kisgyülekezetekben szolgáló lelkipásztorok
segélyezése – Fülöp János lelkipásztor

Közgyûlés a kiegészítéssel együtt elfogadja a
napirendet.

Szám: 27/2008

Tárgy: Püspöki bejelentések – elõterjeszti
Csûry István helyettes püspök

Helyettes püspök a bejelentések során a követ-
kezõket emeli ki:

– A Partiumi Keresztyén Egyetem elnyerte akk-
reditációját. Hálát adunk Istennek, és köszönetet
mondunk azoknak, akik az elmúlt években küzdel-
mesen helyt álltak azért, hogy a PKE elismert önálló
magyar egyeteme legyen Erdélynek és Partiumnak.

– 2008. október 25. és november 14. között részt
vett a Kanadai Református Egyházak által szervezett
szolgálati körúton. Az apadó gyülekezetek, az önazo-
nosság-tudatukat vesztett új nemzedék elkeserítõ ta-
pasztalás volt. Az új nemzedék már alig beszél ma-
gyarul, a megüresedett parókiákat áruba bocsátják.
Mindezek mellett nem a kétségbeesés a feladatunk,
hanem az erõgyûjtés, az odafigyelés, a biztatás.
Csûry István helyettes püspök imakampányt hirde-
tett a kanadai református gyülekezetekért.

– A Generális Konventtel kapcsolatban sok kér-
dés és kétely merült fel: belépjünk-e vagy sem?
Miért kellett egy harmadikat szervezni a már meglé-
võ szervezeti keretek mellé? – kérdezi, majd tájékoz-
tatja a közgyûlés tagjait arról, hogy sajnos személyes
érdekek miatt a magyarországi református egyház-
kerületek püspökei megvonták támogatásukat a már
korábban létezõ és tevékenykedõ Magyar Reformá-
tusok Világszövetségétõl és a Magyar Református
Egyházak Tanácskozó Zsinatától. Létrehozták a
Generális Konventet, ahová meghívták egyházkerü-
letünket is. Az elmúlt héten a Konvent által szerve-
zett Diaspóra Konferencián a hollandiai reformátu-
sok nem léptek be a Konventbe. Kéri a közgyûlés
tagjait, hogy véleményeikkel, tanácsaikkal fordul-
janak bátran egyházkerületünk vezetõségéhez ez
ügyben.

A hozzászólások rendjén Kovács Zoltán fõgond-
nok elmondja, hogy annakidején a Tanácskozó
Zsinat világi elnökévé választották, amit elvállalt, és
sajnálja, hogy hatalmi harcok és személyes ellen-
tétek miatt a szervezet nem mûködik. Nem válik
hasznára az egyháznak, ha bársonyszékekért folynak
hatalmi harcok – az maradjon a politikai világ
ismérve. Hiába beszélünk egyetemességrõl, egység-
rõl, ha nem teszünk azért, hogy egyek legyünk
hitvallásban, énekeinkben, liturgiában.

Bogya Kis Mária nõszövetségi elnök a Nõk
Egyetemes Világnapjáról szól, amelyet december 7-
én tartanak. Felkéri a gyülekezeteket, hogy az
imádságok rendjén foglalják bele kéréseikbe a
kanadai református egyházak nehéz sorsát és
jövendõjét.

Varga Károly lelkipásztor kimondja, hogy sze-
rinte két ember hatalmi harca miatt van az egyház-
testek közötti szakadás: a liberális vonalat képviselõ
Bölcskei Gusztáv tiszántúli püspök nem egyezett a
radikális vonalat képviselõ Hegedüs Lóránd egyko-
ri dunamelléki püspökkel. Õ maga zsinati tagként
nemmel szavazott a Konventbe való belépésre, az er-
délyiekkel tartott közös zsinati ülésen a többség a
belépés mellett szavazott.

László Kálmán is sérelmezi, hogy hatalmi har-
cok miatt az anyaországiak mellõzték a határon tú-
liakat. Most a Generális Konvent megalakításával
létre akarnak hozni egy Budapest-Debrecen-Kolozs-
vár tengelyt, ahová a Királyhágómellék jobban teszi,
ha felzárkózik – hacsak nem akar lemaradni.

Püsök Sándor Csaba lelkipásztor elmondja,
hogy a Kárpát-medencei Református Lelkészegye-
sület tanácskozásán szóba került, hogy már túl sok a
testület, a szervezet, a tagság, miközben Krisztus
egységes egyházává kellene lennünk. Az egységes
magyar református egyház helyreállítása a cél, és
ezt az építkezést alulról kell kezdeni, a gyülekeze-
tektõl. Javasolja, hogy Egyházkerületünk vegyen
részt a Konvent további munkájában és mindig az
egységet keresse.

Csûry István helyettes püspök végül elmondja,
hogy Egyházkerületünk továbbra is megõrzi sajátos-
ságait, arculatát, de részt kell vennünk minden
olyan munkában, amely rólunk szól, egyházunk jö-
võjét segíti elõ. Ott kell zörgetnünk, ahol megnyílik
az ajtó, és ahol sorsunkról döntenek.

Tudomásul szolgál

Szám: 28/2008

Tárgy: Egyházkerületi járulék és teológiai
szubvenció – elõterjeszti Salánki Lóránt gazdasági
elõadótanácsos

Salánki Lóránt elõadótanácsos beszámol arról,
hogy egyházkerületünkben 173.000 lelket tartunk
számon, ami 100.000-el kevesebb, mint 18 évvel
ezelõtt. A gyülekezetektõl bejövõ központi járulékok
összege így 450.000 lej. 

A kolozsvári Protestáns Teológiai Intézet fenn-
tartására fizetett szubvenció az elmúlt évek gyakorlata
szerint a költségvetés 33%-át jelentette Egyházke-
rületünk számára. A fenntartó egyházak vezetõivel
folytatott tárgyalások nyomán, figyelembe véve a
diáklétszámot, olyan határozat született, ami 25%-ra
mérsékeli Egyházkerületünk hozzájárulását. Ez
263.482 lej évi fizetési kötelezettséget ró Egyházkerü-
letünkre a korában meghatározott 350.000 lej helyett.

Salánki Lóránt elõadótanácsos tájékoztatja
Közgyûlést a 2009. évi központi járulékról, amelyet
a megszokott sávos táblázati rendszer alapján számí-
tunk ki. Az összeg értéke a 2008-as év összegéhez
hozzáadott mintegy 10%-os inflációval emelkedik.
Ez azt jelenti, hogy 2009-ben az egyházkerületi köz-
ponti járulék 0,30 lej/fõ növekedést mutat.

Tekintettel az inflációra Egyházkerületi
Közgyûlés egyhangúlag elfogadja az egyház-
kerületi járulék növelését – 0,30 lejjel sze-
mélyenként – a 2009-es naptári évre.
Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja, hogy a Protestáns Teológiai Intézet
szubvenciójához Egyházkerületünk az Inté-
zet költségvetésének 25%-val járuljon hozzá,
ami tételesen 263.482 lej évi kötelezettséget
jelent a 2009-es esztendõben.

Szám: 29/2008

Tárgy: Felekezeti iskoláink helyzete és finan-
szírozása – elõterjeszti Tolnay István elõadótanácsos

Tolnay István elõadótanácsos beszámol arról,
hogy egyházi iskolarendszerünket a lehetõségekhez
képest bõvítettük. Vannak óvodáink, I-IV. és V-VIII.
osztályaink református gimnáziumaink keretében és
immár van önálló magyar akkreditált egyetemünk.
Ezen intézmények fenntartásában nagy szerepet vál-
laltak az egyházközségek, egyházmegyék és az egy-
házkerület.

A Partiumi Keresztény Egyetem akkreditálását
kimondó törvény már megjelent a Hivatalos Köz-
lönyben. Máris növekedett az egyetem iránti érdek-
lõdés. Sajnos a Magyar Kormány csökkentette támo-
gatását, és a diáklétszám növekedése miatt egyre
nehezebb anyagi helyzetbe került a Sapientia-PKE
egyetemi rendszer. A költségvetésbõl hiányzó mint-
egy 300.000 forintnak megfelelõ összeget pályázati
úton, külön forrásból kell elõteremteni. A jövõben
ki kell harcolnunk, hogy a Román Kormány is tá-
mogassa a rendszert. Az egyetem bevételéhez hozzá-
járulnak még a tandíjak is bár azok mértékét a fize-
tõképesség határain belül kell tartani, mivel magyar
népközösségünk szûkös anyagi lehetõségekkel
rendelkezik. A kiadások – az állandóan növekvõ
fenntartási költségek mellett – azért is nagyok, mert
minden akkreditált szakért 30.000 lejt kell fizet-
nünk. A 12 szakból jelenleg négy akkreditált, és hát-
ra van még nyolc szak elismertetése. Az egyetem
tervezi még két szak beindítását: a pénzügyi és a
román-magyar szakét. Mindkettõre nagy igény
mutatkozik.

A református gimnáziumok finanszírozása több
forrásból történik. Egyrészt állami költségvetésbõl
kapnak támogatást az önkormányzat és a megyei
tanfelügyelõségek révén. De jelentõs az egyházkerü-
let és az egyházmegyék szerepe is az iskolák támo-
gatásában. Új lehetõséget jelentenek a pályázatok: a
nagyváradi Lorántffy Zsuzsanna Református Gim-
názium 1.000.000 eurót nyert egy EU-s pályázaton
az épület külsõ és belsõ felújítására.

Tudomásul szolgál

Szám: 30/2008

Tárgy: Kisgyülekezetek gondjainak orvoslása,
közigazgatási ügyek – elõterjeszti Forró László
közigazgatási elõadótanácsos

Forró László elõadótanácsos elmondja, hogy
kétféle módon tervezi a kisgyülekezetek gondjainak
megoldását:

a. kongruák sorrendjének megfordítása: a nagy
kongruát kis gyülekezet kapja, a kis kongruát nagy
gyülekezet kapja. A sorrendet és az összeget az ille-
tékes egyházmegyei tanács határozná meg.

b. a partnerkapcsolatok kialakítása: egyes egy-
házmegyék már gyakorolják, hogy minden nagy
gyülekezet magára vállalja egy kicsinek a terhét.
Egymás terhét hordozva Krisztus törvényét töltik be.

A hozzászólások rendjén Mátyás Árpád lelki-
pásztor felvázolja az Érmelléki Egyházmegye javas-
latát, melyet Fülöp János napirendi kiegészítésként
javasolt az ülés elején. A tervezet szerint minden
egyházközség az egyházfenntartói járulék és a per-
selypénz 10%-át befizeti egy közös alapba, ahonnan
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meghatározott rendszer szerint támogatnák a kis-
gyülekezeteket. Ez bár nagy teher lenne a nagygyü-
lekezeteknek, de óriási segítség a kisgyüleke-
zeteknek.

Kovács Zoltán fõgondnok elismeri, hogy a kis-
gyülekezeteknek vannak nagy gondjai, de a nagy-
gyülekezetek helyzete sem könnyû. Például Érmi-
hályfalva nagy gyülekezet, nem kell küzdenie a
fennmaradásért, de küzd azzal, hogy óvodát építsen
és mûködtessen a gyermekek számára. Más nagy-
gyülekezet pedig hasonló nagy projekteket indított
el és mûködtet. A cél az, hogy a nagy gyülekezet
emelje fel a kicsit, ne a kicsi húzza le a nagyot.

Sipos Miklós esperes szerint a gyülekezetek
apadó lélekszáma miatt elkerülhetetlen lesz a bokro-
sítás, aminek õ maga sem örül. Nem bízik abban,
hogy a kongruák átcsoportosításával méltányosan
rendezõdik a kisgyülekezetek helyzete. Tudvalevõ,
hogy a nyugdíjalap vonatkozásában a kisgyüleke-
zetek lelkészei hátrányos helyzetbe kerülnek. Ezért
javasolja, hogy a nyugdíjba vonuló lelkipásztorok a
Nyugdíjpénztártól lakásvásárlási támogatásban ré-
szesüljenek, amint ez Magyarországon is történik.
Végül azt javasolja, hogy a kérdés megtárgyalását
utaljuk vissza az Igazgatótanácshoz teljesebb
kidolgozásra.

Fiók Imre fõgondnok javasolja, hogy minden
egyházközségben hozzák nyilvánosságra azok neve-
it, akik nem fizették ki egyházfenntartói járulékukat,
és minden egyházközséget, amely nem fizette ki a
központi járulékot.

Lukács József esperes szerint minden határozat
annyit ér, amennyit betartanak belõle. Javasolja,
hogy a kisegyházak megsegítésére felsorolt egyház-
megyei modellek egyike legyen kötelezõ minden
egyházmegye számára. Nem seperhetjük szõnyeg
alá a kisgyülekezetek gondját.

Keresztes Nagy Imre lelkipásztor javasolja,
hogy egyházmegyei bizottságok mérjék fel a gyüle-
kezetek helyzetét. Ne kizárólag a lélekszám hatá-
rozza meg a gyülekezet kicsinységét vagy nagyságát,
szegénységét vagy gazdagságát. Hisz vannak kicsi
gyülekezetek, amelyek sok földdel, vagy más bevé-
teli lehetõségekkel rendelkeznek, és vannak elszegé-
nyedõ közepes gyülekezetek. A gyülekezetek ilyen
szempontú minõsítését kerületi szinten kell össze-
síteni.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag
elhatározza a következõket:
– A kongruák sorrendjének arányos megfor-
dítását az illetékes egyházmegyei tanácsokra
ruházza.
– Felkéri az Egyházi Nyugdíjpénztárt, hogy
lehetõségei szerint támogasson minden nyug-
díjba vonuló lelkipásztort lakásvásárlási
hitellel.
– Meghagyja, hogy az Esperesek Kollégiuma
és az Igazgatótanács dolgozza ki a kisgyü-
lekezetek támogatásának új szempontú
rendszerét.

Közigazgatási ügyek rendjén Forró László
elõadótanácsos elõterjeszti a következõket:
a. A Gencsi Református Egyházközség egy
földtulajdon eladásáról döntött (egy
udvarrész), amit az illetékes Presbitérium és
a Nagykárolyi Egyházmegye megvizsgált és
jóváhagyott.
b. A Szilágysomlyói Református Egyházme-
gye objektív okok miatt el akarja adni Espe-
resi Hivatalának épületét, majd annak árából
egy új Esperesi Hivatal építését kezdené el.

c. A Szaniszlói Református Egyházközség te-
metõjébõl 12 ár területet adna át az önkor-
mányzatnak, hogy felépülhessen a település
felekezeteinek közös ravatalozója.
d. A Halmi Református Egyházközség egy
visszakapott romos épületet adna el, annak
árából pedig egy új gyülekezeti házat
építene.
e. Demeter Sándor Temesvár-belvárosi se-
gédlelkésznek lejárt a 2 éves szolgálati ideje,
de családi okokra hivatkozva szeretné azt
meghosszabbítani.
f. Makay Botond resicabányai nyugdíjas lel-
kipásztor az RMDSZ-nek kampányolt a
templomban és környékén, ami felháboro-
dást váltott ki a gyülekezetben.

Egyházkerületi Közgyûlés az elõterjesztett
ügyekben a következõk szerint dönt:

1. Közgyûlés jóváhagyja a Gencsi Reformá-
tus Egyházközség egy 470 négyzetméteres,
vitatott és bizonytalan jogállású területének
elidegenítését, ami pillanatnyilag a Con-
sumCoop Szövetkezet birtokában van. Az
egyházközség és a szövetkezet, a pereskedést
megelõzendõ, eladás-kivásárlással rendezi a
vitatott terület ügyét.

2. Közgyûlés jóváhagyja a Szilágysomlyói
Református Egyházmegye kérését, mely sze-
rint az esperesi hivatal székhelyeként szol-
gáló, nehezen megközelíthetõ, földcsuszam-
lás által fenyegetett ingatlant eladja, és he-
lyette a fõút mentén, korszerû, parkolóval
rendelkezõ új hivatalt építtet.

3. Közgyûlés jóváhagyja a Szaniszlói Refor-
mátus Egyházközség ideiglenes ingatlan-el-
idegenítési kérelmét. A helyi önkormányzat
pályázati úton, közös temetõkápolnát építtet
a három helybéli felekezet használatára (re-
formátus, római katolikus, ortodox). A fele-
kezetek a saját temetõrészükbõl 4-4 ár terü-
letet átadnak az önkormányzatnak, majd a
kápolna megépítése után azt a Szaniszlói Re-
formátus Egyházközség tulajdonába és keze-
lésébe utalják vissza.

4. Közgyûlés jóváhagyja a Halmi Reformá-
tus Egyházközség ingatlan-elidegenítési ké-
relmét. A volt felekezeti iskola épületét, mely
a jelenlegi állami iskola mögött, ugyanazon
telken áll, eladja és átadja a helyi iskola
céljaira. Közgyûlés kötelezi a Halmi Refor-
mátus Egyházközséget, hogy vállalásának
megfelelõen az ingatlan ellenértékébõl épít-
se meg az új parókiát és a gyülekezeti házat. 

5. Közgyûlés öt tartózkodás mellett engedé-
lyezi Demeter Sándor temesvári segédlel-
kész szolgálati idejének meghosszabbítását.

6. Közgyûlés megtiltja a lelkipásztoroknak
és a gyülekezeti tagoknak, hogy a templom-
ban, a parókián politikai kampányanyagokat
népszerûsítsenek.

Szám: 31/2008

Tárgy: A Pro Ecclesia és a Pro Partium Díjak
odaítélése – elõterjeszti Vinczéné Pálfi Judit elõadó-
tanácsos

Elõadótanácsos az Esperesek Kollégiumával
tartott megbeszélés után elõterjeszti a Pro Ecclesia-
díjra javasolt egyházközségeket:

a. Kis gyülekezetek kategóriája: 
Temesvár-Újkissoda (Temesvári Egyházmegye)
Újsemjén (Érmelléki Egyházmegye)

b. Közepes gyülekezetek kategóriája:
Szilágylompért (Szilágysomlyói Egyházmegye)

c. Nagy gyülekezetek kategóriája:
Nagykároly-Belváros (Nagykárolyi Egyházmegye)
Székelyhíd (Érmelléki Egyházmegye)

Elõadótanácsos elõterjeszti a Pro Partium-díjra
javasolt személyt:

Hévízi Endre képzõmûvész (Anglia)

Elõadótanácsos javasolja a Pro Ecclesia
Militans-díjra post mortem:

Németh Géza lelkipásztort, az Erdélyi Gyüleke-
zet alapítóját (Budapest)

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
határozza a Pro Ecclesia-díjak odaítélését a
2008-as esztendõben a következõk szerint:

a. Kis gyülekezetek kategóriájában:
– Temesvár-Újkissoda, Temesvári Egyház-
megye
– Újsemjén, Érmelléki Egyházmegye

b. Közepes gyülekezetek kategóriájában:
– Szilágylompért, Szilágysomlyói Egyház-
megye

c. Nagy gyülekezetek kategóriájában:
– Nagykároly-Belváros, Nagykárolyi Egy-
házmegye
– Székelyhíd, Érmelléki Egyházmegye

Közgyûlés jóváhagyja a Pro Partium-díj
adományozását Hévízi Endre képzõmûvész-
nek (Anglia).

Közgyûlés jóváhagyja a Pro Ecclesia Mili-
tans-díj odaítélését, post mortem Németh
Géza lelkipásztornak, az Erdélyi Gyülekezet
alapítójának (Budapest).

Szám: 32/2008

Tárgy: Püspöki bejelentések – elõterjeszti
Tõkés László püspök

– Püspök kiemeli a közgyûlés helyszínének
jelentõségét. „A Biblia földjén járunk”: Nagykároly,
Nagyvárad, Szinérváralja, Misztótfalu. A Partium
olyan települései ezek, amelyeknek meghatározó
szerepük volt a magyar nyelvû Biblia létrejöttében
és terjesztésében.

– Ady Endre: Hõkölõ harcok népe címû versét
idézi, amelynek végkicsengése az, hogy ne
hátráljunk meg a harc elõtt. Ne legyünk se áruló
júdások, se meghunyászkodó tanítványok. Elítélõen
szól a tizenöt évvel ezelõtti neptuni tárgyalásokról,
amelyen az RMDSZ akkori vezetõi elárulták a
magyar közösséget, lepaktáltak a posztkommunista
hatalommal. Nem véletlen, hogy öt évvel ezelõtt
szükségét érezte a magyarság, hogy megalapítsa az
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Erdélyi Magyar Nemzeti Tanácsot, amely zászlajára
tûzte az autonómiát.

– Püspök megemlékezik a kommunista diktatú-
ra által eltervezett falurombolás huszadik évfordu-
lójáról. 

– Öt évvel ezelõtt került sor a különleges jelen-
tõségû szatmárnémeti Egyházkerületi Közgyûlésre,
mely elsõnek kötelezte el magát az autonómia ügye
mellett. Presbiteri Szövetségünk és Lelkészértekez-
letünk egyaránt felvállalták az önrendelkezés támo-
gatását, ma pedig európai szinten is képviselhetjük
ezeket az értékeket.

– Kálvin János születésének 500. évfordulója al-
kalmából protestáns testvéregyházainkkal együtt
Kálvin Évet hirdetünk.

– Pál Apostol születésének 2000. évfordulóján
együtt ünnepelünk a világ kereszténységével.

– Ezeréves a Gyulafehérvári Római Katolikus
Püspökség. Az ökuménia jegyében együtt ünnepe-
lünk római katolikus testvéreinkkel.

– Az egyházi iskolák államosításának hatvana-
dik évfordulóján Egyházkerületünk konferenciát
szervezett, melyen hazai és külföldi elõadók vettek
részt. 1948-ban elorzott ingatlanaink visszaszolgálta-
tása lassú ütemben zajlik, másfelõl a teljes körû fele-
kezeti iskolarendszer visszaállítása egyelõre tör-
vényi akadályokba ütközik.

– Az ún. gencsi ügy már három éve tart.
Egyházkerületünk tovább folytatja a sikkasztó lelki-
pásztor elleni eljárást mindaddig, míg az ügy meg-
nyugtatóan nem rendezõdik.

– 2009. decemberében emlékezünk meg a te-
mesvári forradalom huszadik évfordulójáról. A
kommunizmus romániai megdöntésének megün-
neplése az Európai Unió hivatalos programjába is
szerepel.

– Wass Albert születésének századik évfordu-
lója alkalmából az írót idézi: „Népemet feszítik ke-
resztre” – mintegy utalva mûvei mondanivalójának
idõszerûségére.

Tõkés László püspök határozati javaslatokat
tesz az eddig elõterjesztettekkel kapcsolatban.

Kálvin János születésének 500. évfordulójá-
ra való tekintettel Egyházkerületi Közgyûlés
a 2009. évet Kálvin Évnek nyilvánítja.

Egyházkerületünk Pál apostol születésének
2000. évfordulójáról a világ kereszténységé-
vel együtt emlékezik meg.

Közgyûlés a Gyulafehérvári Római Katoli-
kus Püspökség megalakulásának 1000 éves
évfordulója alkalmából köszönti a püspök-
séget, Jakubinyi György érseket, és az ér-
sekség kebelébe tartozó római katolikus hí-
veket.

Megemlékezve az egyházi iskolák hatvan
évvel ezelõtt történt államosítására, Közgyû-
lés elhatározza, mindent megtesz azért, hogy
helyreálljon a felekezeti oktatás – óvodától
az egyetemig.

Közgyûlés örömmel veszi tudomásul, hogy a
gencsi ügyben az Alkotmánybíróság egyház-
kerületünk javára döntött. Megköszöni
Máthé Edith jogtanácsos és Székely János
ügyvéd fáradhatatlan küzdelmét és szolgá-
latát.

Közgyûlés az 1989-es temesvári forradalom
20. évfordulójához közeledve a 2009. évet a
Temesvári Forradalom Emlékévének nyil-
vánítja.

Szám: 33/2008

Tárgy: Egyházkerületünk közéleti szolgálata –
elõterjeszti Tõkés László püspök

Tõkés László püspök Antal János elõadótaná-
csossal egyetértésben terjeszti elõ e tárgyat, megem-
lítve, hogy Antal János elõadótanácsos, EU-parla-
menti irodavezetõ éppen Brüsszelben tartózkodik,
ahol elõkészíti a Kereszténység és Európa címû
nemzetközi ökumenikus értekezletet, melyre 2008.
december 10-én kerül sor az Európai Parlamentben.
Az értekezletet Európai Biblia-kiállítás elõzi meg,
melynek keretében minden európai nép Bibliáját
kiállítjuk az Európai Parlament átriumában.

Közéleti szempontból fontos eseményt jelente-
nek a 2008. november 30-i parlamenti választások.
Ezzel kapcsolatban ismerteti Közgyûléssel a 2008.
október 3-i igazgatótanácsi ülés által elfogadott
Körlevelet és kéri az abban foglaltak megerõsítését.

Közgyûlés örömmel üdvözli a Brüsszelben
megrendezendõ Biblia-kiállítást és a Keresz-
ténység és Európa címû nemzetközi, ökume-
nikus értekezletet; támogatja Tõkés László
püspököt, európai parlamenti képviselõt és
az általa kezdeményezett Keresztény Euró-
pát! programot.
Közgyûlés egyhangúlag megerõsíti az
Igazgatótanács 2008. október 3-i ülésén el-
fogadott Körlevelet (melléklet). Felhívással
fordul gyülekezeteinkhez, lelkészeinkhez,
hívõ népünkhöz, hogy semmilyen idegen –
politikai – érdeknek ne engedjenek, hanem
Egyházunk érdekeit híven képviseljék a
küszöbön álló választásokon.

Egyházkerületi Közgyûlés az ebédszünet után
ünnepi programmal folytatja munkálatait. A
Nagykároly-belvárosi templomban a közgyûlési
tagokon kívül jelen vannak a felszentelendõ
lelkipásztorok, hozzátartozóik, valamint a
nagykárolyi református egyházközségek hívei.

Szám: 34/25008

Tárgy: Lelkipásztorok felszentelése

Igét hirdet Csûry István helyettes püspök a Jób
könyve 22,12-14 alapján.

Felszentelendõ lelkipásztorok:

Nagybányai Egyházmegye: 
Bogya Árpád – Apahegy

Szatmári Egyházmegye: 
Kovács Tünde Zsuzsa – Sándorhomok
Gödri Réka – Atya

Nagykárolyi Egyházmegye:
Szomor Attila – Gencs

Temesvári Egyházmegye:
Demeter Sándor – Temesvár-Belváros

Zilahi Egyházmegye:
Kovács Péter Zoltán – Menyõ

Sipos Miklós, az Esperesek Kollégiumának
elnöke a felszentelési procedúra szerint három kér-
dést tesz fel az ifjú lelkipásztoroknak, majd beveszi
az esküt.

Tõkés László püspök, Csûry István helyettes
püspök és a jelenlévõ esperesek áldást mondanak,
majd a felszentelt lelkipásztorok nevében Szomor
Attila gencsi lelkipásztor szól az egybegyûltekhez.

Kovács Zoltán fõgondnok kiosztja a lelkészké-
pesítõ diplomákat a felszentelt lelkipásztoroknak.

Ezután következik a Nagykároly-belvárosi
Károli Gáspár Kórus énekszolgálata és Csobot Adél
szavalata.

Tõkés László püspök kibocsátó beszédében az
Apostolok Cselekedeteibõl idéz: „Istennek kell in-
kább engedni, hogynem az embereknek”(5,29). Fel-
hívja a figyelmet az egyházi szolgálattévõkre ma is
leselkedõ veszedelmekre, arra buzdítva õket, hogy
mindenkor álljanak ki az igazság mellett, minden
körülmények között harcolják meg a hitnek nemes
harcát.

Szám: 35/2008

Tárgy: A Pro Ecclesia- és a Pro Partium-díjak
kiosztása

Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadótanácsos
ismerteti a Pro Ecclesia és a Pro Partium díjakkal
kitüntetettek névsorát:

A Kis gyülekezetek kategóriájában Temesvár-
Újkissoda Református Egyházközséget (Temesvári
Egyházmegye) Fazakas Csaba esperes méltatja.
Ugyanebben a kategóriában az Újsemjéni Reformá-
tus Egyházközség (Érmelléki Egyházmegye) lauda-
tióját Fülöp János lelkipásztor ismerteti.

A Közepes gyülekezetek közül a Szilágylom-
pérti Református Egyházközség (Szilágysomlyói
Egyházmegye) méltatója Lucza István lelkipásztor.

A Nagy gyülekezetek kategóriájában két díjat
osztanak ki: Nagykároly-Belvárosi Református Egy-
házközségnek (Nagykárolyi Egyházmegye) – mél-
tatója Nagy Sándor esperes, és a Székelyhídi Refor-
mátus Egyházközségnek (Érmelléki Egyházmegye) –
méltatója Gellért Gyula esperes.

A Pro Partium-díjat Közgyûlés Hévízi Endre
angliai képzõmûvésznek adományozza. Munkássá-
gát dr. Hermán M. János elõadótanácsos méltatja.

A Pro Ecclesia Militans-díjat post mortem
Németh Gézának, a budapesti székhelyû Erdélyi
Gyülekezet alapító lelkipásztorának adományozza
Közgyûlés. A díjazott méltatására és a díj átadására
egy késõbbi ünnepi alkalommal kerül sor.

A Közgyûlés ünnepi részének méltó keretet ad
a templom porticusában rendezett Biblia-kiállítás,
dr. Hermán M. János elõadótanácsos szervezésében.

Csûry István helyettes püspök áldással zárja be
a Közgyûlés munkálatait. 

K. m. f.

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
püspök helyettes püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

FAZAKAS CSABA SOMOGYI BERTA
esperes világi tag



1. Egyházkerületünk határozottan kiáll a de-
mokratikus, valamint a keresztény és nemzeti
értékek, továbbá a hiteles közösségi képviselet, a
demokratikus pluralizmus, illetve a plurális egy-
ség ügye mellett.

2. Az Igazgatótanács 2008. február 14-i és július
22-i határozatai alapján, Egyházkerület a következõ
felhívással fordul Gyülekezeteihez és Tagjaihoz. 

a. Az Egyház ne folytasson pártpolitikát, és
tartsa távol magát a mindennapi pártpolitikai csa-
tározásoktól.

b. Egyházkerület megalakítja a Királyhágó-
melléki Önkormányzati Képviselõk Testületét
(KÖKT), melynek – függetlenül pártállásától –
valamennyi egyházi önkormányzati tisztviselõ

teljes jogú tagja lehet. A KÖKT soraiba hívjuk
Egyházunk választott képviselõit!

3. Igazgatótanács hitbõl fakadó, erkölcsi köte-
lességének tartja, hogy a társadalomra, a nemzeté-
re és az egyházakra nézve fontos kérdésekben és
ügyekben keresztyén erkölcsi és értékrendjének
megfelelõen véleményt mondjon, és álláspontját
politikai téren is érvényre juttassa. Egyházkerü-
letünk elsõrenden nem pártokat, hanem értékeket,
társadalmi, nemzeti és egyházi érdekeket támogat.
Ennek megfelelõen, az õszi országos választásokon
Egyházkerületünk valamennyi hiteles magyar
jelöltet támogatásáról biztosít – függetlenül
pártbéli hovatartozásától.

4. Egyházkerület továbbra is eltökélten támo-
gatja az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács párbe-

szédre és megegyezésre irányuló erõfeszítéseit –
közös nemzeti érdekeink szolgálatában –, és ugyan-
erre szólítja fel közéletünk meghatározó szereplõit,
valamint az egyes gyülekezeteket. Egyben felszó-
lítja õket, hogy semmilyen idegen – politikai – ér-
deknek ne engedjenek, hanem Egyházunk érdekeit
híven képviseljék a küszöbön álló választásokon. 

2008. október 3. 

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
püspök helyettes püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

12. OLDAL PARTIUMI  KÖZLÖNY 

2009. február 27-én került sor Tõkés László
EP-képviselõ, az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács
elnöke régóta tervezett bukaresti látogatására.
Útjára elkísérték az EMNT alelnökei, Boros
Zoltán, Szilágyi Zsolt és Toró T. Tibor.

A program kora reggel a Mûvelõdési Minisz-
térium Egyházügyi Államtitkárságán kezdõdött,
Adrian Lemeni államtitkár és Nagy Mihály tanácsos
társaságában. Tõkés László elvi állásfoglalásra kérte
az államtitkárt a felekezeti autonómia védelmében,
amelyet kikezdhetnek a gencsi ügyhöz hasonló
esetek, ha az állam illetékes intézményei nem tartják
tiszteletben az egyházak ezen, az alkotmány által is
szavatolt jogát. A tárgyalások napirendjén szerepelt
még az egyházi ingatlanok tényleges visszaszol-
gáltatásának felgyorsítása, a felekezeti tanintézmé-
nyek helyzete, hangsúlyosan a Partiumi Keresztény
Egyetem állami finanszírozásának ügye, továbbá az
egyházak infrastruktúra-beruházásainak támogatása.
Kiemelt figyelmet kapott a temesvári Új Ezredév
Református Központ ügye, amelynek felépítése
források hiányában évek óta akadozik, és amelynek
román állami forrásokból való támogatása a
temesvári forradalom 20. évfordulóján gyakorlati
jelentõségén túl jelképes értelmet is nyerhet. Az
államtitkár ígéretet tett ennek képviseletére.

A program folytatásaként Tõkés László és
munkatársai részt vettek az Operation Village Rou-
main 20. évfordulójára emlékezõ konferencián,
amelynek a Román Tudományos Akadémia amfi-
teátruma adott otthont. Ennek keretében Tõkés
László a református egyházon belüli megmozdulá-
sokról beszélt, emlékeztetve az egybegyûlt hazai és
nemzetközi résztvevõket, hogy – személyes kezde-
ményezésére – egyháza volt az egyetlen, amely az
akkori egyházmegyei lelkészi értekezlet által intéz-
ményes tiltakozást fogalmazott meg a romániai
falurombolás ellen.

Délben Tõkés László a Romániai Kommuniz-
mus Bûneit Vizsgáló Intézet (Institutul de Investiga-
re a Crimelor Comunismului în România – IICCR)
munkatársaival találkozott. Az Intézetben került
sor arra a rendkívül tartalmas és építõ jellegû ta-

nácskozásra, melynek résztvevõi voltak: a házigaz-
da Marius Oprea, az IICCR igazgatója, Csendes
László, a Securitate Irattárát Vizsgáló Bizottság
(Consiliul Naþional Pentru Studierea Arhivelor Se-
curitãþii – CNSAS) vezetõségi testületének elnöke,
Dinu Zamfirescu, a román emigráció kérdéseivel
foglalkozó Román Számûzöttek Emlékét Ápoló Or-
szágos Intézet (Institutul Naþional pentru Memoria
Exilului Românesc – INMER) elnöke, továbbá a
román civil társadalom olyan jeles képviselõi, mint
Cristian Pîrvulescu, a Pro Democratia Egyesület
elnöke, vagy Radu Filipescu és Andrei Oiºteanu, a
Társadalmi Dialógus Csoport vezetõi.

Tõkés László kezdeményezésére a jelenlévõk
egy koalíció létrehozásában állapodtak meg a kom-
munizmust elítélõ Prágai Nyilatkozat romániai tá-
mogatására. Tõkés László meghívta beszélgetõpart-
nereit arra a március 18-án Brüsszelben, az Európai
Parlamentben tartandó nyilvános meghallgatásra,
amelyet EP-képviselõként szervez a Prágai
Nyilatkozat sikeres elfogadása érdekében. A
résztvevõk szorgalmazták a nemsokára a Román Par-
lament elé kerülõ új Bûntetõtörvénykönyv módo-
sítását oly módon, hogy annak alapján a kommunista
rendszer bûncselekményei emberiségellenes tettek-
nek minõsüljenek és ezáltal elévülhetetlenek legye-
nek. Felmerült a politikai okokból elítélt személyek
alanyi jogon történõ rehabilitációjának ügye is.

Tõkés László programja délután a Calvineum-
ban folytatódott, ahol a bukaresti magyar közösség
által régóta várt közéleti fórumra került sor. A há-
zigazda Zsold Béla tiszteletes, a fórum moderáto-
rának üdvözlõ szavai után Tõkés László Igével
kezdte elõadását: „Nem azt kérem, hogy vedd ki
õket e világból, hanem azt, hogy õrizd meg õket a
gonosztól”. Ennek szellemében beszélt prioritásai-
ról az Európai Parlamentben végzett munkája so-
rán, az RMDSZ-szel kötött megállapodás hátterérõl
és az erdélyi magyar politika általa elképzelt
hosszú távú jövõjérõl, az Erdélyi Magyar Egyeztetõ
Fórum létrehozásában rejlõ lehetõségekrõl. „Nem
legyõznünk kell egymást, hanem megnyernünk” –
fejezte be elõadását, melyet élénk vita követett.

A hozzászólók – többek között Budai Richárd, az
RMDSZ bukaresti szervezetének elnöke, Kovács
Albert nyugalmazott egyetemi tanár, Bányai László
lelkipásztor, Gergely László tanár, a Közoktatás cí-
mû szaklap szerkesztõje, vagy dr. Kövér László sebész-
professzor – felvetései érdekes keresztmetszetét ad-
ták a bukaresti magyar közösség sajátos látásmód-
jának mind a politika, mind a közélet egyéb dolgai-
ban. Legtöbben a román-magyar viszony alakulásá-
ra tértek ki, különösen az autonómia-program sike-
rének perspektívájából, továbbá a kisebbségi kér-
dések hatékony képviseletére abban az Európai
Unióban, amely nem rendelkezik közvetlen kisebb-
ségvédelmi normarendszerrel. Az MPP szerepét
negatívan értékelõ hozzászólásokat Tõkés László
felkérésére Toró T. Tibor tette a helyére, rámutat-
va arra, hogy a 2008-as önkormányzati választáso-
kon a székelyföldi szavazatok közel 40%-át meg-
szerzõ magyar párt a jövõben fontos és pozitív sze-
repet tölthet be egy kiegyensúlyozott politikai ér-
dekképviselet kialakításában, amennyiben az EMEF
betölti társadalmi hivatását, és a párbeszéd veszi át
a helyét az egymás politikai ellehetetlenítését célzó
törekvések helyett. A fórum befejezéseként Tõkés
László szemléletváltásra kérte az egybegyûlteket:
úgy éljék és szervezzék életüket a román fõváros
többségi tengerében, mint egy 15 milliós európai
nemzet öntudatos tagjai, és nem úgy, mint egy el-
enyészõ százalékot kitevõ kisebbség, hiszen a sok-
színû Európában egyik nemzet sem alkot többséget.

A bukaresti látogatás munkavacsorával zárult
Füzes Oszkár, Magyarország bukaresti nagyköveté-
nek rezidenciáján, melynek során Tõkés László
megköszönte a nagykövetség munkatársainak tá-
mogatását az erdélyi magyarság autonómiatörek-
vései esetében, illetve a PKE forrás-kiegészítõ tevé-
kenységeiben nyújtott értékes segítségét.

Bukarest–Nagyvárad, 2009. február 28.
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